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23. jūnijs
12:00 Teritorijas atvēršana

Lielā skatuve:
19:30 – 23:00 Jāņu festivāla – 2017 atklāšana
Latvijas vēstnieces Lielbritanijā Baibas Bražes 

             Līgo sveiciens
19:50 STARTS simboliskajam skrējienam par godu Latvijas Simtgadei “Izskrien 

Latviju Straumēnos!”
20:00 Līgo ugunskuŗa iedegšana un Līgo zaļumballe 
LĪgo sēTAs:
16:00 - 19:00 Līgo Trača sēta pašiem mazākajiem
16:00 - 19:00 “3x3 nometnes Lielbritanijā” Jāņuzāļu sēta
16:00 - 19:00 Rīgas sēta
16:00 – 23:00 Latviešu kino sēta 
23:00 Latviešu filmas “Svingeri” pirmizrāde Anglijā!
Disko teltī: 0:00 – 3:00 Zaļumballe ar duetu “Viņš un Es”, starplaikos DJ Vento un 

DJ Erminass 

24. jūnijs
11:00 Līgo sētu svinīgā atklāšana. LNPL priekšsēdes un Līgo sētu patroneses 

Lilijas Zobens uzruna
11:00 – 18:00 Jāņu zāļu sēta, Rīgas sēta, Līgo Trača sēta, Kokļu Zapte, līgodziesmu 

sēta, Jāņuguns sēta, Līgo danču sēta
15:00 Burtonas latviešu amatieŗteātŗa “Strops” izrāde “Lustīga līgošana”

LĪgoJAm StraumēnoS!

CETURTDIENA, 15. jūnijs
22.15 Filma “Dieva Putniņi“ / “Displaced Persons” 

(Latvija, 2015) Latviešu valodā ar vācu subtitriem, 
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen

PIEKTDIENA, 16. jūnijs
10.00 Atklāšanas dievkalpojums Eslingenas 

Dienvidu baznīcā
Südkirche Esslingen, Spitalsteige 3, 73734 Esslingen
11.15 svētku gājiens
No Dienvidu baznīcas (Südkirche Esslingen) līdz 

tirgus laukumam (Marktplatz)
12.30 svētku atklāšana tirgus laukumā
Marktplatz, 73734 Esslingen
14.00 Uzvedums „Tikšanās ar Jāzepu Vītolu“
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen
15.00 – 18.00 Dalībnieku priekšnesumi pilsētā
Tirgus laukumā, stacijas laukumā u.c.
19.00 Dziesmuspēle „EsLINgENA” (latviešu 

val. ar vācu subtitriem)
Neckar Forum Esslingen, Ebershaldenstraße 1

sEsTDIENA, 17. jūnijs
12.00 Koŗu koncerts „skanēt skan“
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen
15.00 Deju koncerts „Latviešu danči“
Neckar Forum Esslingen, Ebershaldenstraße 1
19.00 Eslingenas stāsti. Tikšanās, sarunas, 

atmiņas. grāmatas atvēršana.
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen

sveicam Eslingenā!
20.30 svētku balle kopā ar grupu Dzelzs 

Vilks (Rīga), Liepupes vīru ansambli (Liep-
upe), austrumkalns (Londona)

Neckar Forum Esslingen, Ebershaldenstraße 1

sVēTDIENA, 18. jūnijs
11.00 “Vakareiropas koklētāji” aicina uz 

sa  koklēšanos Eslingenas svētkos!
Hafenmarkt, 73728 Esslingen
12.00 Folkloras kopu koncerts. Ielīgošana.
Hafenmarkt, 73728 Esslingen

Darbosies amatnieku tirdziņš

IZsTĀDE PILsēTAs mŪZEJĀ GELBES 
HauS

Par 40. gadu latviešu nometni Eslingenā,   
tā laika sabiedrisko un kultūras dzīvi vairāk 
var uzzināt, apmeklējot izstādi.

Gelbes Haus, Hafenmarkt 7, 73728 Esslingen

INFoRmĀCIJAs CENTRs
Iespējams iegādāties biļetes un saņemt visu 

aktuālo informāciju.
Evang. Gemeindehaus am Blarerplatz
Blarerplatz, 73728 Esslingen

Ce., 15.06. no plkst. 12.00 – 20.00
Pk., 16.06. no plkst. 12.00 – 18.00
Se., 17.06. no plkst. 11.00 – 14.00
Sv., 18.06. no plkst. 12.00 – 14.00

Brīvdabā
08:00 - 09:00 Komandu pieteikšanās volejbola turnīram
11:00 - 18.00 Turnīrs
08:00 - 09:00 Komandu pieteikšanās virves vilkšanai, zvejnieka zābaka grūšanas 

un šautriņu mešanas turnīriem
09:00 - 15.00 Turnīri
08:00 - 09:00 Komandu pieteikšanās Jautrajām Līgo stafetēm
09:00 - 11.00 Stafetes
Lielā skatuve:
10:00 – 10:40 Ģimenes rītarosmes danči
12:00 – 13:00 Jāņu dienas ieskandināšana ar VIA SIENĀŽI
13:00 – 15:00 Jāņu putu ballīte
16:00 – 17:30 Līgo joki un dziesmas (UFO un duets «Karakums»)
18:00 - 20:00 Lielkoncerts SKRODERDIENAS STRAUMĒNOS – Kokļu Zapte, 

TDK Kamoliņš, TDK Rakstā, TDK Zīlaine, TDK Sakta, FK Žeperi, FK Dūdalnieki, 
TK Jumītis, Deboras koris

20:30 – 22:00 Jāņu balle ar grupu APVEDCEĻŠ
22:00 – 23:00 Poproka grupas GAIN FAST koncerts 
Brīvdabā
20:00 – 20:30 - Lielā Jāņu ugunskura iedegšana, apdziedāšanās un dejošana
Disko telts:
23:00 – 00:00 Jāņu nakts «jandāliņa» ievads ar DJ Vento un DJ Erminass

25. jūnijs
10:00 – 12:00 Bērnu deju ballīte “Meža lokā”
13:00 – 14.30 Pēcjāņu melodijas un danči 

kopā ar “Mazie Rakari” 
14:30 – Svētku noslēgums un apbalvošana   

uz Lielās skatuves
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Esam godam aiz  
vadījuši vēl vie nu 
labu dar bu pie
pil dītu gadu mīt
nes ze  mēs tuvu

mā un tālumā un 
nosvinējuši lat vi jas 

101. dzimšanas die nu. šis gads, 
kas latvijā bija iezīmēts kā tautas 
varoņu un varonības gads, ir ne 
sis lielas pārmaiņas latvijas po   
  lī tiskajā un sabiedriskajā dzī      
vē – mums ir cieņpilns un eru 
dīts valsts prezidents, mums ir 
gudrs un strādīgs valdības va 
dītājs. Mums ir vairāki enerģiski 
un drosmīgi cilvēki valdībā un 
Sa  eimā, kuŗi ir gatavi darīt lat
viju labāku tās iedzīvotājiem un 
stip rināt mūsu valsts vietu un 
nozīmi pasaules apritē. šis ir lie 
lu cerību, bet arī grūta darba 
laiks ne tikai tautai latvijā, bet 
arī tautiešiem plašajā pasaulē. Ir 
patiess prieks, ka PBlA ir lat
vijas notikumu virpulī un ka  
mēs varam būt ne tikai šo 

Mīļie tautieši 
pasaulē un Tēvzemē!

pārmaiņu dalībnieki un liecinie
ki, bet arī darba darītāji.

šajā klusajā ziemsvētku laikā 
aicinu jūs ikvienu pabūt kopā ar 
sev tuvajiem, pieminēt latviju 
un novērtēt to, ka piedzīvojam   
šo laiku. Priecāsimies par to, ka 
va  ram visi kopā – gan Tēvzemē, 
gan ārpus tās – strādāt mūsu 
latvijas valsts labā! Esam gan  da
rīti, ka valsts mūsu darbu pasaulē 
novērtē!

lai ziemsvētku miers ir jūsu 
sirdīs, lai gaišas domas, augsti 
mērķi un cēli darbi pavada jūs 
visus nākamajā – 2020. – gadā!

Kristīne Saulīte, 
PBLA priekšsēde

Tanī laikā nāca no ķeizara 
Augusta pavēle uzrakstīt visus 
valsts iedzīvotājus. Un šī pirmā 
uzrakstīšana notika tajā brīdī, 
kad Kirenijs valdīja Sīrijā… 

(lk. 2, 12…)

lai kur jūs būtu un lai kā jūs 
klasificētu, – vā  cijas, Anglijas, 
zviedrijas – Eiro pas, ASv, Aus  
t rā lijas latviešos vai pat diaspor
niekos! Skaitļi ne tikai mūsu die
nās ir svarīgi tautsaim nieciskās 
analīzēs, statistiskos vēr tējumos 
un demografiskos skatījumos  
un viens otrs mīl arī lasīt kafijas 
biezumos. Bet, kā ziemsvētku 
stāstā lasām, arī tajā brīdī, kad 
Kirenijs valdīja Sīrijā – Palestīnā, 
impērijas un iekaroto provinču 
valdniekus un cilvēkus nodar
bināja skaitļi. vēs turiski kritiskai 
metodei, pro tams, ja tādu gri 
bam pielietot, laika dati ir vaja
dzīgi.

Bet ziemsvētku stāstā ir īpa    
ši skaidri parādīts, ka mums nav 
vajadzības pēc Jēzus kā vēstu
riskas figūras, lai izprastu Evaņ
ģēliju – šo prieka vēsti – un ka 
mēs necietīsim teoloģiskus zau
dējumus, ja stāstā pieļausim vēs
turiskas neprecīzitātes laikā un 
ģeografiskās vietās.

šo stātu zina un pazīst arī kris
tīgās ticības pretinieki, skepti   
ķi, neticīgie un ienaidnieki. Pro
tams, viņus neprecīzitātes priecē, 
tādi it kā pierādot mūsu ticības 
maldus un nepareizību. 

Mani tas nesatrauc! Ne nepre
cīzitātes, ne it kā maldi. Man šis 

bērns kūtī ir svarīgs! Man un 
ma  nam sirds un dvēseles mie
ram. Man šis bērns kūtī, lai kur   
tā būtu, ir nesis mīlestību. Manā 
bērnībā, man pieaugot un man 
nosirmojot, – manā dzīvē un 
manā lūgšanā:

Mēs pieminam tavu brīnišķī 
go piedzimšanu – Dieva Dēls, 
mūsu Pestītāj! Tu esi pazemojies 
un kalpa veidu pieņēmis! Kā 
cilvēks Tu esi atnācis pie cilvē
kiem – kā mūsu Palīgs un Tais
notājs! Tavas mīlestības gaismā 
mēs izaugām par Dieva bērniem 
un, Tev ticību turot, iemantojam 
mūžīgo dzīvošanu!

Tevi, mūsu Glābēj un Pestītāj, 
mēs gaidām un lūdzam Tevi: 
vairo mūsu ticību, lai mēs Tavā 
vaigā – Tev arī zemībā, atnākot, 
tomēr redzētu Tavas dievišķās 
godības atmirdzumu. Tev, Kungs, 
mēs atveram savas durvis un 
savas sirdis! Nāc, ņem mājvietu 
pie mums – mūsu draudzēs, diev
namos un mūsu mājās, lai mēs 
visi un visur dzīvotu Tavu vārdu 
gaismā un patiesībā.

Tādēļ lasīsim šo Jēzus pie
dzimšanas stāstu par jaunu un 
līdz galam… (vecā tulkojumā)…

Tad visi nogāja pierakstīties, 
katrs savā cilts pilsētā. Arī Jāzeps 
no Galilejas, no Nacaretes pilsētas, 
nogāja uz Jūdeju, uz Dāvida pil
sētu, vārdā Bētlemi, tāpēc ka viņš 
bija no Dāvida nama un cilts, ka 
pierakstītos ar Mariju, savu sade
rināto, kas bija grūta. Un, tiem 
turpat esot, viņai laiks pienāca 
dzemdēt. Un viņai piedzima pirm

dzimtais Dēls, un viņa To ietina 
autiņos un lika silē, jo tiem citur 
nebija vietas tai mājoklī. Un gani 
bija ap to pašu vietu laukā, tie, 
nomodā būdami, sargāja naktī 
savus lopus, un Tā Kunga eņģelis 
pie tiem piestājās, un Tā Kunga 
spožums tos apspīdēja, un tie 
bijās ļoti. Bet eņģelis uz tiem sa 
cīja: “Nebīstieties, jo redzi, es jums 
pasludinu lielu prieku, kas visiem 
ļaudīm notiks: jo jums šodien 
Pestītājs dzimis, Dāvida pilsētā, 
kas ir Kristus, Tas Kungs. Un to 
ņemieties par zīmi: jūs atradīsit 
bērnu autos ietītu un silē gulošu.” 
Un piepeši tur pie eņģeļa bija de 
bespulku draudze; tie slavēja Die
vu un sacīja: “Gods Dievam aug 
s tībā, un miers virs zemes, un 
cilvēkiem labs prāts.” 

Gaišus un svētīgus‚ Kristus 
dzimšanas svētkus Jums un jūsu 
ģimenēm, lai kur jūsu būtu!

Mīļie latvieši!

Rita Gāle
Ziemsvētki –
domas ar maigu dziju
kopā sien
visus, kas reiz te bija.

Ziemsvētki –
sniegoti dārzi un sētas,
debesis
spožumā neredzētas.

Ziemsvētki –
kur tās saucējas zvaigznes
ilgojot
mani grib šonakt aiznest?

Ziemsvētki –
palieciet man uz plaukstas,
paņemiet
līdzi sev pār tālumiem augstu!
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gada sagaidīšana pie l. Kurze
mes līča un Kurzemes piemi
nekļa. Banketa vakariņas.

1. janvārī ārgaila ūdenskri tu
ma ekskursija un Gudvuda dzīv
nieku parks.

2. janvārī Pidženpointa dienas 
ekskursija un robinsona Krūzo 
ala (pelde ar krāsainām zivīm un 
Nailona baseinā, Bukū līcī).

3. janvārī Skārborovas ekskur
sija (botāniskais dārzs, mūzejs, 
pilsēta). Pēcpusdienā gājiens uz 
putnu barošanas rezervātu.

4. janvārī šarlotvilles un Pi  rā
tu/Kuršu līča dienas ekskursija, 
koppelde, pikniks. Atvadu vaka
riņas.

5. janvārī dalībnieku atgrieša
nās mītnes zemēs. vakaros:   Sali
dojumu vēsture – gaismas bildes, 
stāstījumi; filmas izrāde “latvija  
GambijaTobago”.

Informē Guntars Gedulis, 
20. lSTT vadītājs

31. deceMbRis
vecgada vakars latviešu centrā 

bērzaine, Freiburgā, 
dieNvidvācijā

veidosim īpašo Jaungada torti, 
ēdīsim svētku vakariņas. Ikviens 
ir aicināts ņemt līdzi cienastu, ko 
likt kopējā galdā. Sadziedāsimies 
mūziķu Alda Jurgas un Anša Stra z 
diņa vadībā. vilksim ap m ā  ju 
bluķi un sagaidīsim Jauno gadu 
pēc latvijas laika. liesim laimes 
un zīlēsim nākotni. Dzies mas, 
rotaļas, sarunas un silta tēja pie 
kamīna āra namiņā. Uguņošana 
Bērzaines kalnā un skats no 
Bērzaines kalna uz uguņošanu 
Freiburgā.

Dalības maksa – ziedojums     
10 eiro par cilvēku. Gaidīsim 
bēr nus bez īpašas maksas, bet 
prie cāsimies par ziedojumu Bēr
zaines attīstībai.

Bērzaine ir aktīvs vācijas, Fran
cijas un šveices latviešu centrs un 
viesu nams, kuŗu, apceļojot Eiro
pu, ir iecienījuši latvieši no visas 
pasaules. Tālākiem braucējiem 
vēl ir pieejamas istabiņas! lai    

tās rezervētu, zvani 0049 (0) 761 
53340 vai raksti berzaine@latvie
si.com! Adrese: Leinhaldenweg 
28, 79104, Freiburg im Breisgau.

12. jaNvāRis
latviešu biedrības spānijā 
Ziemassvētku sarīkojums

latviešu biedrības Spānijā 
(Asociación Letona en España)
ziemassvētku sarīkojums 2020. 
gada 12. janvārī. 

Pusdienas. 
Biedrība izīrēs telpu un saga 

tavos gardumus no latvijas. 
epasts: info@latviesi.es / lat

viesi.es@gmail.com
Telefons: +34 644296777

27. jaNvāRis
dalība farmācijas un 

medicīnas izstādē aae
latvijas Investīciju un attīstības 

aģentūra (lIAA) aicina latvijas 
farmācijas, medicīnas un dzīvī
bas zinātņu uzņēmumus pieda
līties kopstendā izstādē “ArAB 
HEAlTH 2020” Apvienotajos 
Ara bu Emirātos, kas norisināsies 
no 2020. gada 27. – 30. janvārim 
Du  baijā!

“ArAB HEALTH” izstāde ir 
lielākā medicīnas izstāde Tuva jos 
Aust rumos, ik gadu pulcējot vai
rāk nekā 55 000 apmeklētāju un 
4250 uzņēmumu no 159 val stīm.

Kopējā stenda platība: 9m2

vieta tiek piedāvātas 3 farmā
cijas, medicīnas vai dzīvības zi 
nātņu uzņēmumiem.

latvijas stenda vieta – “z7.B11”
Izstādes izcenojumi, ja stends 

tiek dalīts uz 3 uzņēmumiem:
• Laukuma un standarta sten

da konstrukcijas (tai skaitā, stan
darta apgaismojums, elektrība, sten
da tīrīšana), maksa – 2700 EUr

• Stenda obligātās apdrošinā
šanas un organizātoru adminis
trācijas izmaksas – 250 EUr

• Reģistrācijas (coexhibitor) 
maksa – 700 EUr

• Papildus mēbeļu noma (at  ka
rī ga no katra uzņēmuma nepie
ciešamībām, piemēram, darba 
galds – 140 EUr, stikla vitrīna – 
180 EUr, bāra krēsls – 80 EUr, 
brošūras statīvs – 35 EUr, apaļais 
galds –  100 EUr)

Stenda dizaina izstrādes iz 
maksas – 800 EUr

visas iepriekšminētās izmak
sas ir aptuvenas! Gala izmaksas 
dalībai kopstendā izstādē tiks 
aprēķinātas pēc pieteikuma sa 
ņemšanas un būs atkarīgas no 
izstādes dalībnieku skaita.

Kalendārs tapis sadarbībā ar 
latviešiem.com

21. deceMbRis
italijas latviešu koris Saule 
koncertēs Pinerolo, itālijā

Ar latviešu ziemassvētku dzies
mām Italijas latviešu koris Saule 
iepriecinās klausītājus koru kon
certā 21. decembra vakarā plkst. 21 
Pinerolo, Turīnā, Italijā.

Ja esi tuvumā – atnāc arī Tu!

26. deceMbRis
20. latviešu salidojums 
Trinidadā un Tobāgo

No 2019. gada 26. decembŗa 
līdz 2020. gada 5. janvārim notiks 
20. latviešu salidojums Trinidadā 
un Tobāgo.

26. decembrī vienlaicīga ie  ra
šanās Portovspeinā no mītnes 
zemēm. Pievakarē sadraudzības 
kokteiļu stunda pie peldbaseina.

27. decembrī agri no rīta Tv in 
tervija (pārstāvjiem). Pēc bro kas
tīm Portovspeinas pilsētas eks
kur sija. Pievakarē Karonī put  nu 
rezervāta ekskursija. va  karā tre
šo Svētku eglīte, sapa zī šanās va 
kars, dziedāšana.

28. decembrī dienas ekskursija 
uz Sanfernando dabas rezer vātu 
un labrejas asfalta ezeru.

29. decembrī no rīta brīvs laiks 
(gājiens pa viesnīcas territorijas 
kalniem).

Pēcpusdienā  ceļš uz Tobāgo ar 
ātrkuģi – katamarānu.

30. decembrī Kurzemes pie
krastes ekspedīcija – kurzemnie
ku apmetņu vietas. Oficiālā foto
grafija pie Kurzemnieku piemi
nekļa. Pēcpusdienā puzuru ga    
ta vošana, vakarā sadraudzības 
ko kteilis.

31. decembrī laivas brauciens 
gar (Jaun)kurzemes piekrasti, pel
de līčos. Pēcpusdienā vecā gada 
izvadīšanas dievkalpojums Pli
matas Sv. Dāvida baznīcā. Jaunā 

21. deceMbRis
baltijas dizaina stāstu salons 

bRiselē

adrese: rue Blaes 132, 1000 
Brisele. darba laiks: plkst. 10 – 19

lai veicinātu Baltijas valstu, tai 
skaitā latvijas, radošo zīmolu, 
dizaineru  un ar dizainu saistīto 
technoloģiju atpazīstamību Beļ
ģi jā, darbu ir uzsākusi asociācija 
Baltic Design Stories. 

Decembrī tiks atvērts pirmais 
Baltic Design Stories popup vei
kals Briselē, dzīvīgajā un apmek
lētāju iemīļotajā rajonā Sablon. 
Baltijas dizaina stāstu salonā būs 
iespēja iegādāties Baltijas dizaina 
preces, uzzināt par latvijas dizai
nu un radošajām industrijām, at 
stāt kontaktus iespējamai turp
mākai sadarbībai, apmainīties ar 
pieredzi. 

Decembris paralēli veikala dar 
bīgajai gaisotnei būs veltīts ak 
tīvai informācijas apmaiņai par 
eksporta un investīciju iespējām 
latvijā, latvijas uzņēmumu at 
tīs  tību Beļģijā, diasporas pār stāv
ju sarunām un konsultācijām, 
klāt esot latvijas Investīcijas un 
attīstības aģentūras pārstāvjiem.

Ar pilnu dizaineru sarakstu var 
iepazīties Facebook un mājas 
lapā.

Gaidīsim ciemos! 
www.balticdesignstories.eu
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***

atbalsta asv noteiktās 
sankcijas lembergam

Apvienotā Baltijas – Amerikas 
na  cionālā komiteja un Amerikas 
latviešu apvienība atbalsta ASv 
noteiktās sankcijas ventspils mē 
ram Aivaram lembergam (“lat
vijai un ventspilij”), kopīgi iz 
platītajā paziņojumā uzsver abas 
organizācijas. Paziņojumā norā
dīts, ka gan komiteja, gan apvie
nība atbalsta ASv sankcijas, “kas 
apliecina likuma varu un to, ka 
tiesiskums nepazīsts robežas”. Ko 
pī gajā paziņojumā rakstīts, ka aiz 
vadīto desmit gadu laikā ko  miteja 
un apvienība ir uzsvērušas nepie 
ciešamību paplašināt Magņitska 
sankcijas, kas sākotnēji attiecās uz 
cilvēktiesību pārkāpējiem Krie 
vijā saistībā ar jurista Sergeja Mag
ņitska nāvi 2009. gadā.

***
baltijas valstu prezidenti 

tiekas Rīgas pilī
17. decembrī rīgas pilī tikās 

visu trīs Baltijas valstu prezidenti. 
valsts galva Egils levits uz rīgu 
bija uzaicinājis savus Igaunijas un 
lietuvas kollēgas Kersti Kaljulaidu 
un Gitanu Nausēdu, lai apspries
tos par reģionālajiem projektiem 
un sadarbību, kā arī šomēnes 
londonā notikušā NATO samita 
rezultātiem. Pēc tikšanās latvijas, 
lietuvas un Igaunijas prezidenti 
pēcpusdienā kopā apmeklēja ziem
svētku tirdziņu Doma lau kumā 
un viesojās latvijas radio 5 lab
darības maratona “Dod pieci!” 
stikla studijā.   

***
valsts prezidents pasniedz 

cildinājuma rakstu 
12. decembrī valsts prezidents 

Egils levits rīgas pilī pasniedza 

Apvienotās Baltijas – Amerikas nacionālās komitejas un Amerikas Lat
viešu apvienības PAZIŅOJUMS saistībā ar ASV noteiktajām sankcijām, kas 
skar Latvijas oligarchu.

2019.  gada 9.  decembrī ASV Ārvalstu aktīvu kontroles birojs (Office of Foreign 
Assets Control, OFAC) noteicis sankcijas, kas skar Latvijas oligarchu Aivaru Lembergu, 
Ventspils Attīstības aģentūru, Biznesa attīstības asociāciju, Latvijas Transita biznesa 
asociāciju un Ventspils brīvostas pārvaldi.

Paziņojumā OFAC norāda, ka korupcija ir gadiem ilgi nodarījusi zaudējumus 
Latvijas ekonomikai, atņemot iedzīvotājiem līdzekļus pakalpojumiem un ļaujot 
prettiesiskiem spēlētājiem kaitēt Latvijas valsts un NATO drošībai. 

Tāpat OFAC uzsver, ka ASV un Latvija ir strādājušas cieši kopā, lai cīnītos pret ko 
rupciju un sauktu pie atbildības korumpētus oligarchus.

Apvienotā Baltijas – Amerikas nacionālā komiteja (ABANK) un Ameri
kas Latviešu apvienība (ALA) pilnībā atbalsta ASV sankcijas, kas apliecina 
likuma varu un to, ka tiesiskums nepazīst robežas.

Pēdējo 10 gadu laikā ABANK un ALA ir uzsvērušas nepieciešamību 
paplašināt sankcijas, kas sākotnēji skāra cilvēktiesību pārkāpējus Krie 
vijā saistībā ar Sergeja Magņitska nāvi 2009. gadā.

ABANK un ALA rīkotajās konferencēs un semināros 2013., 2015. un 
2018. gadā Vašingtonā un Ņujorkā, kuŗos apskatījām arī sankciju jautā
jumu, ir piedalījušies tādi prominenti sankciju aizstāvji kā aktīvists Bils 
Brovders un citi. 

Tāpat ABANK un ALA pauž atbalstu 9. decembŗa Eiropas Savienības (ES) 
ārlietu ministru lēmumam virzīties uz priekšu, lai izveidotu sankciju re  žī
mu ES mērogā, kas būtu līdzvērtīgs ASV noteiktajam Magņitska sarakstam.

Paužam cerību, ka ASV turpinās ciešu sadarbību ar Latvijas valdību un 
citām ES dalībvalstīm, lai novērstu korupciju un sauktu pie atbildības 
korumpētus oligarchus par viņu izdarītajiem noziegumiem.

Cildinājuma rakstu viktoram Avo
tiņam par nozīmīgo ieguldījumu 
latvijas Tautas Frontes izveidē.

“Augsti novērtēju Jūsu lielo ie 
guldījumu latvijas Tautas frontes 
izveidē, palīdzot mūsu valsts ne 
atkarības atjaunošanas sarežģī ta
jiem ceļiem pirms 30 gadiem. Tas 
prasīja drosmīgu garu, atvērtu un 
analītisku prātu. Savukārt Jūsu ie 
guldījums žurnālistikā un rakst
niecībā vienmēr ir piesaistījis ar 
savu dziļo un radošo skatījumu,” 
uzsvēra valsts prezidents Egils le 
vits, pasniedzot v. Avotiņam Cil
dinājuma rakstu.

***
valsts prezidents ar Ficil 

diskutē par latvijas 
konkurētspējas veicināšanu
valsts prezidents Egils levits 

rīgas pilī tikās ar ārvalstu inves
toru padomes latvijā (FICIl) pār
stāvjiem, lai pārrunātu nozarē ak 
tuālus jautājumus, kas veicinātu 
latvijas konkurētspēju un pie vil
cību no ārvalstu investoru un uz 
ņēmēju skatpunkta.

Tikšanās laikā FICIl pārstāvji 
uzsvēra, lai latvija kļūtu kon ku
rēt spējīgāka un pievilcīgāka Bal
tijas jūras reģionā, ir nepiecieša 
ma skaidra uzņēmējdarbības vī   zi

ja un paredzama uzņēmēj darbī
bas vide. No investoru viedokļa 
pa  redzamība ir svarīgs aspekts, ar 
ko uzņēmēji rēķinās. valsts pre
zidents piekrita FICIl, ka vīzijai 
attiecībā uz uzņēmējdarbību jā  
būt spilgtākai, taču norādīja arī    
uz to, ka valsts attīstības vīzija ir 
komplekss jēdziens, jo tai jāaptver 
daudz dažādu jomu, un katrai no 
tām ir savas vajadzības. “visaug
stākajā līmenī valsts attīstības vīzi
ju apkopo Nacionālais attīs tības 
plāns (NAP), taču tā nozīme po 
lītiskajā dienaskārtībā varētu būt 
lielāka, proti, valdības deklarā ci
jām vajadzētu ciešāku sasaisti ar 
NAP,” norādīja E. levits. Abas pu 
ses bija vienisprātis, ka nopietni 
jāstrādā pie tā, lai latvijas studen
ti, kuri pašlaik studē ārzemēs, 
vēlētos atgriezties dzimtenē un 
savas zināšanas veltīt tās attīstībai. 
To varētu panākt ar interesantām 
darbavietām, kas būtu intelektuāli 
izaicinošas un bagātinošas. Tas 
būtu ieguvums ne tikai latvijas 
valstij tās ilgtermiņa attīstībā, bet 
arī sekmētu ārvalstu investoru in 
teresi. Tikšanās laikā tika pārrunā
ti arī nepieciešamie uzlabojumi 
latvijas tieslietu sistēmā, kam no 
teikti būtu jāiet roku rokā ar di   
gi talizāciju. FICIl pārstāvji ļoti 
augsts vērtē ideju par ekonomisko 
lietu tiesas izveidi. Kā nozīmīgu 
jautājumu, kas veicinātu investīci 
ju piesaisti valstij, FICIl minēja 
arī augstākās izglītības jautājumu 
sakārtošanu, kas sevī ietvertu kva
litātīvākās izglītības nodrošinā ša
nu, augstskolu konkurētspējas pa 
lielināšu Eiropas līmenī, mūsdie
nīga un pārdomāta augstskolu 
pār valdības modeļa ieviešanu. In 
vestori augstākās izglītības sistē
mas kvalitāti sasaista ar darbaspē
ka pieejamības jautājumiem.

***
latvijas okupācijas mūzeju 
turpmāk vadīs solvita vība

latvijas Okupācijas mūzeja bied
rība (lOMB) biedru sapulcē par 
jauno latvijas Okupācijas mūzeja 
direktori apstiprināja Solvitu vību. 

solvita vība // Foto: lETA

Jaunā direktore tika izvēlēta at 
klātā konkursā, ko lOMB izslu
dināja 21. augustā. Konkursā pie
teicās 13 pretendenti, no kuŗiem 
viens dalību konkursā neturpi
nāja. Četri no pretendentiem tika 
izvirzīti uz otro konkursa kārtu, 
kuŗā viņus vērtēja konkursa ko 
misija – lOMB valde, lOMB 
biedri un Mūzeja darbinieki. 14. 
decembŗa biedru sapulcē par jau
no latvijas Okupācijas mūzeja di 
rektori apstiprināja Solvitu vī  bu. 
viņai ir maģistra grads vēsturē, kā 
arī tiesību zinātņu bakalaura grāds. 
S.vības profesionālā pieredze sai s
tīta ar darbu latvijas Universitā  
tes vēstures un filozofijas fakultā
tē, jurista darbu Naturalizācijas 
pā rvaldē un vadot nevalsts orga
nizāciju “Kristīnes Čilveres Dzīv
nieku draugu biedrība”. Jaunā di 
rektore stājās amatā 18. decembrī.

Tiešs trāpījums 
oligarchu bunkurā

šādu virsrakstu savai publikācijai izvēlējies populārais žurnāla 
Ir polītiskais komentētājs aivars ozoliņš, par mērķi izraugoties 
arī populāro (negātīvā nozīmē) oligarchu un biznesmeni ventspil
nieku Aivaru lembergu. zibensspēriens nāca no Atlantijas otra 
krasta un trāpīja oligarchu centrālajā bunkurā, atbalsis atskanēja 
gandrīz vai visā pasaulē. Ozoliņš komentē, ka tas noticis kalendārā 
atzīmētā (!) dienā:       

Sen dzirdēju, nu redzēju… Pirmdien 
(9. decembrī – red.) pārliecinājāmies, 

ko īsti nozīmē līdz šim ārzemju 
ziņās lasītais par Magņitska liku
mu un ASV valdības sankcijām 
korumpantiem. Starptautiskajā 
pretkorupcijas dienā ASV Fi  nan
ču ministrijas Ārvalstu aktīvu 

kontroles birojs papildināja sank
ci  jām pakļauto sarakstu arī ar mūs

māju Aivaru Lembergu un četrām 
organizācijām. (..)

Blīkšķis ir pamatīgs, tūlītējais iespaids ir 
neparasts un labs. Sankciju starpkontinentālās raķetes tiešais 
trāpījums izdzina Latvijas oligarchu senioru no bunkura ārdīties 
atkal, kā senos laikos, “publiskajā telpā”. Taču sprādziens ir iznī ci
nājis savulaik radioaktīvo “ko saka Lembergs” mākoni, kas ceturt
daļgadsimtu bija karājies virs lēmumu pieņēmējiem un sabiedrības. 
Piepeši ir vienalga, ko Ventspilī purpina smagos kriminālnoziegumos 
sen apsūdzētais. Viņš ir tikai viens no jaunpienācējiem ASV sank
cijām pakļauto sarakstā. Vai mums rūp, ko par savu nonākšanu 
šajā sarakstā šodien saka, piemēram, Zorans Petrovičs Belgradā vai 
Kuns Kims Pnompeņā? Katrs no sarakstā ieliktajiem ir problēma 
savai valstij, taču noteikti nav daļa no risinājuma.

Labā ziņa ir, ka oligarchu centrālais bunkurs ir sagrauts, un tas ir 
neatgriezeniski. Tā ilggadējais saimnieks vienā mirklī ir kļuvis bīs tams 
ikvienam, ar kuŗu ir saistīts, tātad daudziem. Ielaisties darījumos ar 
Lembergu vai viņa kontrolētajām organizācijām nozīmē riskēt 
nonākt tajā pašā sarakstā.

ASV valdības paziņojumā uzsvērts, ka korupcija ir gadiem ilgi 
kaitējusi Latvijas ekonomikai, laupījusi Latvijas cilvēkiem līdzekļus, 
kuŗi būtu izmantoti sabiedriskam labumam, un arī apdraud Lat
vijas un NATO alianses drošību. Tāpēc ASV sankcijas (“ciešā sadar
bī   bā ar Latvijas valdību”) parāda Savienoto Valstu atbalstu Latvijai 
un apņemšanos “saukt pie atbildības korumpētos oligarchus par 
viņu rīcību pret svarīgu sabiedroto Eiropā”.

ASv valsts kases ārvalstu aktīvu kontroles biroja (OFAC) pa 
ziņojumā no amata pienākumiem atstādinātais ventspils domes 
priekšsēdis Aivars lembergs nosaukts par latvijas oligarchu, un 
viņš sankcijām pakļauts kā pašreizējā vai bijusī amatpersona, kas 
atbildīga vai līdzdalīga, vai tieši vai netieši iesaistīta korupcijā, ie 
skaitot  valsts līdzekļu šķērdēšanu, privātu līdzekļu piesavināša 
nos personīgam labumam, ar valdības līgumiem saistītu korupci
ju, vai dabas resursu ieguvi vai kukuļošanu. lembergs arī izman
tojis savu ietekmi, lai ieceltu vai atceltu  noteiktas amatpersonas, 
un ietekmējis un korumpējis tiesībsargājošo amatpersonas, lai 
aizstāvētu savas intereses un gāztu polītiķus, kuŗus viņš citādi nav 
varējis kontrolēt.    

***
Ministrs piedalās 

aNo klimata samitā Madridē
10. decembrī vides un reģionā

lās attīstības ministrs Juris Pūce 
uzstājās ANO vispārējās konven
cijas par klimata pārmaiņām kon
ferencē Madridē, Spānijā, ar uz 
runu latvijas vārdā.

Savā uzrunā Juris Pūce uzsvēra 
latvijas apņemšanos pabeigt dar
bu pie latvijas nacionālās stratē
ģijas klimatneitrālitātes sasnieg ša
nai 2050. gadā. Ministrs pievieno
jās citu valstu delegāciju vadītāju 

viedoklim par samita ļoti labu or 
ganizēšanu, ko Spānija uzņēmās 
un nodrošināja ļoti īsā laika pos
mā. vizītes laikā J. Pūce, vSv Alda 
Ozola un delegācija apmeklēja 
vēst niecību un tikās ar vēstnieci 
Argitu Daudzi un vēstniecības 
dar biniekiem. ANO Klimta sa 
mits COP 25 sākās 2. decembrī. 
Samitā piedalījās vairāk nekā 25 
tūkstoši dalībnieku no 195 valstīm.

***
latvijas bankas prezidenta 

amatā ievēlē Mārtiņu kazāku
Saeima sēdē 12. decembrī lat  

vi jas Bankas prezidenta amatā ie 
vēlējusi līdzšinējo centrālās ban
kas padomes locekli Mārtiņu Ka 
zāku. viņa iecelšanu amatā at 
balstīja 76 deputāti, pret nebija ne 
viens, bet viens parlamentārietis 
balsojumā atturējās. 
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Mārtiņš Kazāks dzimis 1973. ga 
dā. vidējo izglītību ieguvis lie pā
jas raiņa 6. vidusskolā, latvijas 
Universitātē ieguvis bakalaura 
gradu ekonomikā. Tāpat viņam ir 
londonas universitātē iegūts ma 
ģistra grads ekonomikā un arī tur
pat iegūts doktora grads ekono
mikā. vēl Kazākam ir Kembridžas 
universitātē iegūts diploms eko
no mikā. No 2018. gada augusta 
Kazāks darbojas latvijas Bankas 
padomes locekļa amatā. Iepriekš 
bija AS Swedbank galvenais eko
nomists un arī “Swedbank grupas” 
galvenā ekonomista vietnieks. Ka 
zāks strādājis par mācībspēku rī 
gas Ekonomikas augstskolā. Ie 
priekš bijis valsts prezidenta Stra
tēģiskās analīzes komisijas biedrs, 
arī Fiskālās disciplīnas padomes 
biedrs.

Kazāks iepriekš intervijā Latvi
jas radio akcentēja četras lietas, 
ko būtu nepieciešams darīt, lai 
latvijas Banka būtu jaudīgs pa 
mats latvijas ekonomikas izaug
smē. viņaprāt, iespējams samazi
nāt latvijas Bankas izmaksas, op 
timizējot funkcijas un samazinot 
darbinieku skaitu, sākot ar pašu 
augstāko vadību. Tāpat, pēc Kazā
ka teiktā, latvijas Banka var sniegt 
krietni lielāku atbalstu ekonomi
kai, piemēram, technoloģiju jomā.

***
Rīgas un ventspils ostas 
nodod valsts pārvaldībā

Noraidot visus opozicijas priekš 
likumus, Saeimas deputātu vairā
kums galīgajā lasījumā pieņēma 
grozījumus likumā “Par ostām”, ar 
kuŗiem valsts pārvaldībā tiks pār
ņemtas rīgas un ventspils ostas. 
Debates par minēto jautājumu 
parlamentā ilga vairākas stundas. 
vienas dienas laikā Saeima likum
projektu steidzamības kārtā izska
tīja abos lasījumos, starp lasīju
miem likumprojektam iesniegtos 
priekšlikumus izskatot arī atbildī
gajā komisijā. ņemot vērā, ka par 
likumprojekta noteikšanu par 
steidzamu nobalsoja vairāk nekā 
divas trešdaļas klātesošo deputātu, 
valsts prezidentam Egilam levi
tam minētie grozījumi ir jāizslu
dina.

***
Kalve Coffee atzīta par 

otro labāko eiropā

vērienīgākajās Eiropas kafijas 
grauzdētāju sacensībās roast Ma 
s  ter, kas norisinājās Italijas galvas
pilsētā Milānā, latvijas kafijas 
grauzdētava Kalve Coffee ieguva 
augsto otro vietu 30 Eiropas labā

ko kafijas grauzdētāju konkuren
cē, paliekot vien dažu punktu at 
tālumā no uzvarētāja ‒ Parīzes 
grauzdētavas Belleville Brulerie.

***
briselē atgādina par 

nevienlīdzīgo financējumu 
dalībvalstīm

Baltijas valstu lauksaimnieki    
12. decembrī pulcējās Briselē, lai 
Eiropadomes sanāksmes apmek
lē tājiem atgādinātu par nevien lī
dzīgo nozares financējuma sadali 
starp dalībvalstīm. latvijas lauk
saimnieku organizācijas norāda, 
ka Baltijas zemnieki ir saņēmuši 
zemāko tiešā atbalsta līmeni, kas ir 
tikai 54 – 60% no Eiropas vidējā.

zemnieki iestājas par lielāku at 
balstu jaunajiem zemniekiem un 
papildu financējumu klimata pra
sību izpildei. Pasaules dabas fonds 
vērtē, ka ir jāseko principam – pie
sārņotājs maksā, un lauk saim nie
cībai arī ir liela ietekme uz ap 
kārtējo vidi.  

***
Notiesājošais spriedums par 
kaŗošanu austrumukrainā

Augstākās tiesas (Senāta) Kri mi
nāllietu departaments atstāja ne 
grozītu rīgas apgabaltiesas sprie
dumu, ar kuŗu apsūdzētais atzīts 
par vainīgu un sodīts par to, ka 
viņš piedalījies bruņotā konfliktā 
Austrumukrainā, apmācot jaunos 
kaŗavīrus. Ar rīgas apgabaltiesas 
2019. gada 11. februāra spriedu
mu apsūdzētais sodīts ar brīvības 
at  ņemšanu uz pieciem gadiem, ar 
probācijas uzraudzību uz diviem 
gadiem. Saskaņā ar Krimināl li ku
ma 52. panta piekto daļu apsū dzē
tajam soda termiņā ieskaitīts ap 
cietinājumā pavadītais laiks no 
2016. gada 3. februāŗa līdz 2017. 
gada 4. augustam.

***
Gleznotājs 

HaRalds NoRīTis 
Mūžībā

28. novembrī mūžībā devies 
mākslinieks, gleznotājs un kād
reizējais hokejists Haralds Norītis 
(19272019), paziņojuši māksli
nie ka piederīgie.

Haralds Norītis, slavenā hokejis
ta Elmāra Baura māsasdēls, dzi
mis 1927. gadā rīgā. Pēc Otrā  
pasaules kaŗa devās bēgļu gaitās. 
1951. gadā ieceļojis Austrālijā. 
1954. gadā beidzis Nacionālo 
mākslas skolu Sidnejā. Kopš 1965. 
gada piedalījies grupu izstādēs gal
venokārt Austrālijā, bet arī ASv, 
Japānā, Kanadā un latvijā. 1966. 
gadā ar diviem austrāliešu partne
riem nodibinājis un pēc tam va 
dījis Central Street galeriju Sidnejā. 
Austrālijas mākslas kritiķis Pauls 
Makgiliks uzskata, ka šī galerija 
bijusi ar vadošu lomu laikmetīgās 
mākslas izstādīšanā un populā ri
zēšanā Austrālijas mākslas vēsturē 
ar īpašu iejūtību iepretim jauniem 

strāvojumiem it bieži nerēķino 
ties ar pasākumu peļņu. Norītim 
bijušas vairākas personālizstādes. 
1993. gadā viņš pats bijis kurators 
latvijas jauno mākslinieku iz  stā
dei Brisbeinas Modernās māk slas 
mūzejā. Norīša abstraktā gleznie
cība ar krāsas radītām it kā no 
dabas veidoliem atvasinātām for
mām saista ar savu īpašo skaidrī
bu, pats mākslinieks ‒ ar savu ne 
atkarīgo attieksmi pret mākslas 
norisēm.

***
“sibirijas bērni” tiekas ar 

režisori dzintru Geku
latvijas vēstniecībā pulcējās tie 

latvijas ebrēdji, kuŗi paši vai kuru 
vecāki 1941. gada 14. jūnijā kopā 
ar 15 tūkstošiem latvijas iedzī vo
tāju tika izsūtīti uz Sibiriju. Patei
coties režisores Dzintras Gekas 
ak  tīvajam un pašaizliedzīgajam 
dar bam, iemūžinot izsūtīto lat vi
jas iedzīvotāju atmiņas, ir izveido
jies arī šis – no latvijas izsūtīto eb 
rēju klubiņš, kuŗi vienmēr ar lie
lāko prieku satiekas Dzintras Ge 
kas viesošanās laikā Izraēlā.

Tikšanās laikā režisore Dzintra 
Geka prezentēja savas jaunās grā
matas Shalom Siberia! signāl ek
semplāru. Grāmata stāsta par lat
vijas ebrējiem, kuŗus piemeklēja 
tāds pats skaudrs liktenis kā tūk
stošus latvijas iedzīvotājus. Grā
mata tiks izdota divās valodās – 
angļu un krievu. Sarīkojuma da 
lībniekiem bija arī iespēja noska
tījās režisores Dzintras Gekas do 
kumentālo filmu ar Pēteŗa vaska 
mūziku “Kurts Fridrihsons”. Pēc 
filmas noskatīšanās raisījās aktīva 
diskusija un viesi dalījās iespaidos 
par filmā redzēto un atmiņās un 
pārdzīvojumos par Sibirijā pava
dītajiem gadiem un vecāku at 
miņām.vēstniecība izsaka lielu 
paldies Arkādijam Maijofisam, 
kuŗš pats dzimis izsūtījumā Tom  
s kā, un kura dzīvesstāsts arī ir ie 
kļauts  grāmatā Shalom Siberia! un 
kuŗš sarūpēja piemiņas suvenīrus 
pasākuma dalībniekiem.

***
vokālā grupa Latvian Voices 

svin desmit gadu jubileju
Kultūras un mākslas telpā 

“Hanzas perons”  12. decembrī ar 
pirmatskaņojumu vokālā grupa 
“latvian voices” svinēja savas ra 
došās darbības desmit gadu jubi
leju.

Koncerta pirmajā daļā pirmat
skaņojumu piedzīvoja kompo   nistes 
lauras Jēkabsones skaņdarbs Vox 
Femme. Jaundarbs tapis, kompo
nistei sadarbojoties ar latviešu 
folkloras un dzīvesstāstu pētnieci 
Sanitu reinsoni. Koncerta režisors 

ausTRija. 14. decembrī latvijas vēstniecībā vīnē pulcējās Aus
t rijā dzīvojošie latvieši ar ģimenēm, lai kopīgi atzīmētu ziemsvētkus. 
Dalībniekus ar dziesmām, dejām un rotaļām priecēja Čučumuižas rūķi 
un ziemsvētku vecītis. viesus vēstniecībā ar uzrunām sveica latvijas 
vēstniecības Austrijā vadītājas vietniece Elīna Borhersa un vīnes lat
viešu bērnu skoliņas vadītāja Ieva Pūpola. Klātesošos ar mūzikālu uzve
dumu iepriecināja ziemsvētku vecītis, Čučumuižas rūķu krustmāmiņa, 
kā arī rūķīši Kikī un Mazā raganiņa. lomās iejutās aktieri Atvars Sir
mais, Kristīne Dina Bitēna, Dace Skadiņa un Biminita Baltakmene.

dāNija. vēstniecībā sekmīgi uzsāktais Kopenhāgenas latviešu 
skoliņas “Sauleszaķēns” mācību semestris noslēdzās ar ziemsvētku 
eglītes pasākumu skoliņas bērniem. Sarīkojums, kas norisinājās Osram
huset kultūras nama telpās Kopenhāgenā, pulcēja ģimenes un bērnus 
no visas zēlandes salas, tai skaitā arī vēstniecības darbinieku atvases. 
Bērniem bija iespēja kopīgi rotāt eglīti, spēlēt sniegavīru boulingu, ga 
tavot sniega piku popkornu un saviesīgās čalās pavadīt kopā laiku. 
latviskas ziemsvētku sajūtas radīšanai tika dziedātas ziemsvētku dzies
mas latviešu valodā, bērni vecākiem sniedza cītīgi gatavoto priekš ne
sumu “Piparkūkas danco” un rūķi dalīja dāvanas.

FRaNcija. 12. decembrī latvijas vēstniecībā Parīzē notika ka 
meŗmūzikas koncerts, kuŗā pieci izcili mūziķi atskaņoja franču un 
latviešu komponistu mūziku. Koncertā kopā ar Kristoferu Beketu uz 
stājās flautiste liene Denisjuka Straupe, obojists Mārtiņš Dovmanis un 
vijolnieki Gunārs Mūrnieks un lāsma vītola. Mūziķi izpildīja vairākus 
Pēteŗa vaska skaņdarbus, kā arī tādu komponistu skaņdarbus kā Imants 
Kalniņš, Jānis Mediņš, Helmers Pavasars, richards Dubra, Pēteris 
Plakidis. Koncertā dzirdējām arī franču komponistu skaņdarbus –
Moriss ravēls, Gabriels Forē, Filips Gobērs, Žaks Kastereds. Kamer mū
 zikas vakara noslēgumā mūziķi izpildīja Emīla Dārziņa Melanholisko 
valsi. Publika bija ļoti patīkami pārsteigta un daļai koncerta apmeklētā 
ju šī bija pirmā tikšanās ar latviešu mūziku. Par izcilo mūzikas izpildī
jumu skatītāji teica īpaši atzinīgus vārdus.

GRieķija. 11. decembrī latvijas vēstniecība Grieķijā publiskās 
diplomātijas sarīkojmu ietvarā turpināja iepriekšējā gadā sākto tradi 
ciju apmeklēt grieķu skolas. Pirmssvētku noskaņā vēstniecības konsu
lārā lietvede Dzintra liepa apmeklēja Atēnu apkaimē esošās Markopulo 
pilsētas 3. pamatskolu. vizīte notika, atsaucoties skolas aicinājumam sniegt 
informātīvo materiālu par latviju. Uzskatot, ka latvijas valsts popu lā
rizēšana ārzemēs ir viena no veiksmīgajām publiskās diplomātijas iz 
paus mēm, vēstniecība nolēma izmantot šo iespēju un tikties ar skolēniem.

un videomākslinieks ir roberts 
rubīns, bet choreografiju veido
jusi lilija lipora. Jubilejas koncer
ta otrajā daļā bija dzirdama lat
vijas un ārzemju populārā mūzika, 
kā arī ziemsvētku laika melodijas.

***
Marija Naumova kopā ar 

kristapu Grasi radījuši svētku 
dziesmu

Svētki nāk ‒ šo frazi mēs bieži 
dzirdam un bieži skandējam. Bet 
vai tie atnāks paši, ja ar sirdi un 
apziņu necentīsimies tos atvest 
paši? Savukārt ir sajūtu un pār do
mu rosinātāji, kas to palīdz izdarīt, 
un viens no tiem ir ‒ mūzika.

 Marija Naumova kopā ar dias
poras mūziķi Kristapu Grasi ra 
dījuši dziesmu “Gavilējiet zvaig
znes”, kam pamatā Nika Matvejeva 
mūzika. Mūziķi viesojās latvijas 
Televīzijas raidījumā rīta pano rā
ma, sniedzot gan interviju, gan 
piedāvājot skaņdarba pirmatska
ņojumu.

***
uzsāk sadarbību ar 

pasaulslavenu diriģentu
valsts Akadēmiskais koris Lat

vija ir devies koncertbraucienā uz 
Spāniju, lai kopā ar Kadakesas or 
ķestri un izcilo diriģentu Dža 
nandrea Nosedu atskaņotu lud
viga van Bēthovena Svinīgo mesu.

Pēc pagājušā gada sadarbības ar 
Kadakesas orķestri (Orquestra de 
Cadaqués), atskaņojot ludviga 
van Bēthovena 9. simfoniju Mad
rides Nacionālajā mūzikas audi
torijā (Auditorio Nacional, Mad
rid), koris ir saņēmis atkārtotu ie 
lūgumu viesoties Spānijā un ko  pā 
atskaņot Bēthovena Svinīgo mesu 
(Missa Solemnis).Tūres pirmais 
koncerts izskanēja 10. decembrī 
Saragosas koncertzālē (Auditorio 
de Zaragoza), kas pasaulē izslavēta 
ar tās izcilo akustiku.

***
atklāj  Richardam Zariņam 

veltītu izstādi

19. decembrī, svinot grafiķa 
richarda zariņa 150 gadu jubile
ju, latvijas Nacionālās bibliotēkas 
(lNB) 4. stāva galerijā tika atklāta 
izstāde “rihards zariņš. raksti un 
grafika”.

Izstāde apskatāma līdz 2020. gada 
30. septembrim lNB darba laikā.

ziņas sakopojis P. karlsons
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FrANKS
GOrDONS

KārlIS 
STrEIPS

lielbritanijā pagājušajā nedēļā 
bija parlamenta vēlēšanas. vēlē
tāju aptaujas laikā pirms vēlē    
ša nu dienas uzrādīja dažādus     
ie  spējamus rezultātus. varbūt 
prem jerministra Borisa Džon
sona vadītā Konservatīvā partija 
iegūs vairākumu, bet tādā gadī
jumā grūti spriest, cik liels tas 
būs. varbūt atkal sanāks, ka ne 
vienai partijai nav vairākuma, 
kuŗā gadījumā rēķinu kārtošana 
attiecībā uz lielbritanijas nākotni 
būtu milzīga. Taču kolīdz vēlē ša
nu vakarā sāka parādīties rezul
tāti no aptaujas, kuŗā piedalījās 
cilvēki, kuŗi nupat bija nobal
sojuši, kļuva skaidrs, ka Toriju 
partijai ir iemesls būt absolūtā 
sajūsmā. Pretēji ekspektācijām, 
partija mandātu skaitu parla
menta apakšpalātā palielināja 
par 48 vietām, kopumā saņemot 
43,6 procentus balsu. leiboristu 
partija savukārt zaudēja 60 man
dātus un palika ar 262 vietām un 
32,1 procentu balsu. labs vakars 
arī bija Skotu nacionālajai par
tijai, kuŗa paaugstināja mandā  
tu skaitu pa 13. Pievilties nācās 
liberālo demokratu partijai, 
kuŗa bija galvenā aģitētāja par 
labu domai, ka izstāties no Ei 
ropas Savienības būtu vēsturiska 
kļūda. Tā zaudēja vienu no sa 
viem 12 mandātiem, tajā skaitā 
savā apgabalā arī zaudēja parti 
jas vadītāja Džo Svinsone. Pā  rē
jos mandātus saņēma sīkparti 
jas no ziemeļīrijas, velsas un 
Anglijas. Bēdīgi slavenā Eiropar
lamenta deputāta Naidžela Fa 
rāža veidotā Breksita partija sā 
kumā draudēja kandidēt pret To 
riju kandidātiem, bet galu galā tā 
neizdarīja un palika vispār bez 
pārstāvjiem lielbritanijas parla
mentā.

Iemesls leiboristu kraham bū 
tībā ir reducējams uz partijas va 
dītāju Džeremiju Korbinu. viņš 
ir nerekonstruēts un ne  apolo ģē
tisks sociālists, kuŗš ir brā ļojies ar 
ziemeļīrijas terroristiem laikā, 
kad viņi veica uzbrukumus pret 
britu interesēm. Aktīvs cīnītājs 
pret aparteīdu Dienvidafrikā, par 

šķiRšaNās
palestīniešu tiesībām Tuvajos 
Austrumos u.tml. Korbins pirmo
reiz parlamentā ievēlēts 1983. 
gadā, kad Margarētas Tečeres 
vadītā Konservatīvā partija guva 
masīvu uzvaru. laikā, kad prem
jerministrs lielbritanijā bija To 
nijs Blērs un pēc viņa Gordons 
Brauns, Korbins vairāk nekā 400 
reižu balsoja pret savas partijas 
nostādnēm. Par partijas vadītāju 
viņš kļuva 2015. gadā, kad leibo
ristu partija atkal bija opozicijā. 
Kampaņas laikā Korbins solīja 
krietni paaugstināt valsts budže 
ta izdevumus, tajā skaitā nacio
na lizējot lielbritanijas dzelzceļa 
si  stēmu un citus pakalpojumu 
sniegšanas uzņēmumus. visno
taļ radikāla programma, turklāt 
par tiju vajāja pārliecība, ka tās 
aprindās darbojas visai intensīvi 
antisemīti. Korbins zvērēja, ko 
līdz tāds tiek atrasts, tāds tiek no 
partijas izraidīts, bet baumas vie
nalga bija kaitīgas. Iespējams, ar 
citu līderi leiboristiem nebūtu 
bijis tāds krahs, bet to, protams, 
nevaram zināt.

Galvenais jautājums vēlētā 
jiem bija Breksits jeb izstāšanās 
no Eiropas Savienības. Nākamajā 
rītā pēc vēlēšanām Boriss Džon
sons paziņoja, ka tā tas notiks 
līdz nākamā gada 31. janvārim, 
un par to vairs nebūs nekādu šau
bu vai jautājumu. vēlētāji acīm
redzot bija noguruši no fakta, ka 
referendums par izstāšanos bija 
nu jau visai tālajā 2016. gadā, bet 
visu laiku kopš tā brīža polītiķi 
izrādījās nespējīgi panākt jebko 
vairāk kā sarunas par temu. 
Džonsona priekšteces Terēzes 
Mejas sarunāto variantu parla
ments trīsreiz noraidīja. Kad 
viņas vietā stājās Džonsons, viņš 
centās panākt vairākumu jau
nam variantam, bet arī tas neiz
devās. Divdesmit Toriju partijas 
deputāti tika izraidīti no frakci 
jas un partijas tāpēc, ka viņi bija 
balsojuši nē. Tas arī bija iemesls, 
kāpēc Džonsons nolēma parla
mentu likvidēt un pieprasīt jau
nas vēlēšanas. Tas bija pamatīgs 
risks. 2017. gadā Mejas kundze 

bija darījusi tāpat, bet rezultāts 
bija krietni samazināts, nevis 
pie audzēts Toriju partijas vairā
kums. Nu vairākums ir iegūts, un 
ar uzviju. Ko tas nozīmēs liel
britanijai un latvijai?

lielbritanijai šis ir tikai sā 
kums. Abām parlamenta palā
tām tagad būs jāapstiprina iz 
stāšanās variants. Ar šādu vairā
kumu tā nebūs problēma. Nāka
mais solis būs plānu apstiprināt 
Eiropas Parlamentā. Tur varētu 
būt neapmierinātība par to, ka 
visām pārējām dalībvalstīm pēc 
31. janvāŗa būs jāpārkārto mui 
tas un tirdzniecības sistēmas, jo 
nākamajā rītā lielbritanija būs 
trešās puses valsts ar visu no tā 
izrietošo, taču, visticamāk,  arī 
EP darījumam pateiks jā, vien
kārši tāpēc, ka arī Eiropa no šī 
gaŗā procesa ir nogurusi. Nāka
mais solis būs londonai izlemt, 
kādas attiecības tā ar Eiropas 
Savienību vēlēsies turpmāk. vie
na iespēja ir sarunāt kaut ko 
līdzīgu Norvēģijas variantam. 
Norvēģi divreiz ir balsojuši par 
iestāšanos savienībā un abas rei
zes nobalsoja nē, lielākoties tā 
pēc, ka Oslo vēlas saglabāt kon
troli zivsaimniecības jomā, bet 
arī tāpēc, ka Norvēģijai ir naftas 
un citu vielu krājumi, kas ļauj 
saglabāt turīgumu arī ārpus sa 
vienības ietvariem. Taču tā ir 
situā cija ar trūkumiem. Pirms 
diezgan daudziem gadiem biju 
Norvēģijā un aprunājos ar polī
tiķiem un aktīvistiem abās jau
tājuma pusēs, gan ar tiem, kuŗi 
bija par iestāšanos, kā arī ar    
tiem, kuŗi to negrib. Abās pusēs 
cilvēki stāstīja vienu un to pašu, 
proti, tā kā Norvēģija joprojām   
ir Eiropas ekonomiskajā zonā, 
ļoti ievērojama daļa likumu tiek 
rakstīti nevis Oslo, bet gan Stras
būrā un Briselē, un norvēģiem 
par tiem nav nekādas teikšanas, 
jo tiem nav vieta pie sarunu 
galda. lielbritanijai būtu tas pats 
variants. Man vienmēr ir licies, 
ka ir absurdi izstāties no organi
zācijas, ar kuŗu turpmāko attie
cību veidošana būtībā nozīmēs 

akceptēt visus tos pašus stan
dartus un regulas, kuŗas attiecas 
uz Eiropas Savienības dalībval
stīm. Arī kā dalībvalsts lielbri
tanija bija savrupa ceļa gājēja. 
Eiropas sociālo hartu nepieņē
ma, kopvalūtu eiro noraidīja     
u.tml. Taču kā trešās puses valsts 
tā tagad būs spiesta attiecības 
veidot visā visumā no jauna, un 
tas nebūs ne ātrs, ne vienkāršs 
process.

Ir arī cita problēma. referen
dumā 2016. gadā pret izstāša  
nos nobalsoja vairākums i Sko
tijā, i ziemeļīrijā, i velsā. Skotijā 
jau ir sākušās sarunas par jaunu 
referendumu par izstāšanos no 
lielbritanijas, lai kļūtu par ne  at
karīgu valsti. 2014. gadā 55 pro
centi vēlētāju nobalsoja pret ne 
atkarību, bet tas bija laikā, kad 
lielbritanija vēl bija Eiropas Sa 
vienības dalībvalsts. Tagad situā
cija būs pavisam citādāka. Nā 
kamajā dienā pēc parlamenta 
vē  lēšanām Skotu nacionālās par
tijas vadītāja Nikola Stēržena 
paziņoja: “Neuzskatu, ka ikkatrs 
cilvēks, kurš vakar balsoja par 
mūsu partiju, atbalstīs neatka
rību, taču šajās vēlēšanās skoti 
pārliecinoši pierādīja, ka tie vēlas 
saglabāt izvēli par mūsu nākot 
ni. Mums nav jāseko Konservā
tīvajai valdībai, par kuŗu mēs 
nebalsojām. Mums nav jāakceptē 
dzīve kā nācijai ārpus Eiropas 

Savienības.” līdzīgas diskusijas 
noteikti notiek ziemeļīrijā.

latvijai šajā situācijā ir divas 
lietas. Pirmkārt, arī mūsu valstī 
būs jāpārkārto muitas un tirdz
niecības sistēmas. valdība bu 
dže ta naudu šim mērķim nore
zervēja jau pasen, un, protams, 
tie ir līdzekļi, kuŗi būtu ļoti 
lietderīgi citās jomās. Otrkārt, ir 
jautājums par tiem daudzajiem, 
daudzajiem tūkstošiem mūsu 
tautiešu, kuŗi dzīvo un strādā 
lielbritanijā. Ja vien viņi nav 
kļuvuši par lielbritanijas pil so
ņiem, nāksies piereģistrēt sta 
tusu. Ja cilvēks var pierādīt, ka 
viņš tur ir dzīvojis vairāk nekā 
piecu gadu garumā, tad tas būs 
pastāvīgais, ja mazāk par pieciem 
gadiem, pagaidu statuss, bet 
nevienā gadījumā londona ta 
gad neplāno izraidīt cilvēkus tā, 
kā Amerika Trampa laikā dara ar 
migrantiem. Taču kopumā ņe 
mot, ceru no visas sirds, ka po  lī
tiķi lielbritanijā ar laiku sa  pratīs, 
ka izstāšanās no Eiropas Savie
nības nekad nebija laba doma un 
tāda nav arī tagad. reiz izstā
jusies, valsts var pieprasīt atkal 
iestāties.

šis, dārgie lasītāji, ir pēdējais 
komentārs no manis šajā gadā. 
vēlu visiem visgaišākos ziem
svētkus un vislaimīgāko Jauno 
gadu!

Latvijas Avīzē Diāna Jance 
10. decembrī nāca klajā ar sir
snīgu un emocionālu rakstu, 
atsaucoties uz Dmitrija Trofi mo
va ierosinājumu – ieviest jēdzie
nu “līdztautieši”, apzīmējot lat
vijā mītošos citas etniskas cil 
mes iedzīvotājus.

Manuprāt,  jūtas, lai cik cilde
nas tās būtu, derētu līdzsvarot    
ar objektīvu lietas izpratni. Un te 
nu “uzpeld” semantika un ter mi
noloģija, kā arī vēsturiski ap 
stākļi, kas šķir latvijas pieredzi 
no vakareiropas valstu pieredzes.

Pārdomas par... līdzpilsoņiem
VĒrOJUMI UN PĀrDOMAS

Man reizumis nācās, piedo
diet, būt piktam, redzot, ka jau 
pašā atjaunotas latvijas patstā
vības sākumā tika tiesiski ieviests 
un nostiprināts termins “nepil
soņi”, angliski aliens (svešinieki) 
kaut gan būtu gluži dabiski šo 
apzīmējumu vietā ieviest termi
nu “pastāvīgie iedzīvotāji”, an  
gliski permanent residents, kas 
atbilstu šo personu juridiskajam 
statusam un “neostu” pēc dis
kriminācijas.

D iānu Janci un Dmitriju Tro
fimovu var saprast tai ziņā, ka 

apzīmējumi “cittautieši” un “sveš
tautieši” uzsver šo “svešādību”. 
Bet termins “līdztautieši” latviešu 
valodā ir loģiski aplams, jo “tau
tietis” nozīmē piederību tai pašai 
etniskai cilmei, un pielikt klāt 
“līdz” it neko neizsaka.

Te atkal man nākas atkārtot,   
ka latviski “tautība” ir tas pats, 
kas angliski ir ethnicity, kamēr 
nationality nozīmē pilsonību, 
pa  valstniecību. Diemžēl tie, kas 
latvijā, var teikt, ir atbildīgi par 
ierakstiem pasē, varbūt neapzi
nāti pārņem krievisko terminu 

nacionaļnostj, kas nozīmē vienīgi 
“tautību” un neko citu.

valsts prezidents Egils levits, 
savulaik formulējot Satver  
s mes preambulu, definē latviešus 
kā valstsnāciju un vārdi “lat
vijas tauta”, kuŗai atbilstoši Sa   
t versmei pieder vara šai valstij, 
ir visu lat vijā mītošo iedzīvo
tāju kopums.

Te jāņem vērā latviešu valodas 
semantiskas īpatnības, tostarp  
to, ka neveiklais jēdziens “latvi
jieši” (latvijci, Lettländer) nav ie 
sakņojies.

Un te mēs nonākam pie itin 
prātīga jēdziena, kas valsts pre
zidentam Egilam levitam, atce
roties viņa “vācijas gadus”, nav 
svešs: Mitbűrger, t. i.,  līdzpilsoņi. 
vācijas plašsaziņas līdzekļos  bie
ži lasām ‒ unsere tűrkischen Mit
bürger, zīmējoties uz turkiem, 
kas dzimuši vai uzauguši vācijā 
un ir šīs valsts pilsoņi.

vai tad nevarētu prātīgi, bez 
emocijām formulēt: latvijas 
krie vi latviešiem ir līdzpilsoņi? 
loģiski ‒ un nudien nebūtu ko 
iebilst.
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Tie, kuŗi apmeklējuši Tērvetes 
dabas parku, atcerēsies, ka, klī s
tot pa šī daiļā dabas nostūŗa 
takām, laiku pa laikam ir uz  dū
rušies koka skulptūrām – Sprī
dītim, lutausim, Meža ķēniņam, 
rūķiem un Annelēm. To autors  
ir koktēlnieks Krišjānis Kugra 
(19041979), kuŗam šogad aprit 
115 gadu, kopš nācis pasaulē, un 
40 gadu, kopš guļ blakus saviem 
vecākiem netālu no Jelgavas – 
Igauņu kapos Salgales novadā. 

Jubilejas reizē ādolfa Alunāna 
memoriālajā mūzejā Jelgavā līdz 
pat nākamā gada pusjanvārim 
skatāma Krišjāņa Kugras jubile
jas izstāde. Tuvojoties mūzejam, 
pie nama, kur pēdējos divus mū  ža 
gadus pavadīja latviešu teātra 
tēvs ādolfs Alunāns, apmeklē
tājus sagaida tēlnieka kokā iz 
cirstais druknais lielozols no 
lugas “lielpils pagasta vecākie”. 

Savulaik Krišjāņa Kugras po 
pulāritāte bija ārkārtīgi liela,  
viņa darbus visi vēlējās redzēt, 
pat iegūt savā īpašumā. viņa tēli 
izcēlās ar ārkārtīgi spēcīgu vitā
litāti, krietnu satīras un humora 
devu, tie bija ļoti izteiksmīgi un 
precīzi situāciju un raksturu at 
tēlojumā. Tajā pašā laikā šie ko ka 
tēli bija dzīvespriecīgi un ne  vie
nu neaizvainoja. Skatītāji, no vie
nas puses, priecājās par Krišjāņa 
Kugras aso skatu, vērojot un vēr
tējot notiekošo sabiedrībā un 

vitāls dzīves vērotājs
padomju okupācijas aplamības 
un zemo ētisko morāli, ko tā 
radīja un izplatīja. zināmā mērā 
koktēlnieka darbos cilvēki guva 
apliecinājumu sava skatījuma pa 
reizībai. Krišjānis Kugra radīja 
citu pasauli, kuŗā nepareizais, 
muļķīgais, ačgārnais, nelietīgais, 
nepievilcīgais tiek atklāts, iz 
smiets un parādīts skatītājam, līdz   
ar to viņš top redzīgāks, kļūs tot 
par mākslinieka sabiedroto. No 
otras puses, izstāžu apmeklētāji 
pastarpināti ieraudzīja arīdzan 
atskaites punktu, pēc kā māksli
nieks mēra notiekošo apkārtnē, 
un šis punkts ir latvijas brīv
valsts, kad viss notika savādāk, 
godīgāk. 

Tēlnieks ir autodidakts – viss, 
ko sasniedzis, ir paša centības, 
darbmīlestības un apsēstības sa 
sniegts. viņš ir Emburgas rent
nieka zolberga dēls, kam bērnu 
dienās paticis taisīt mālā visādus 
nieciņus. Tā kā nupat latvijā at 
cerējās Pirmo pasaules kaŗu un 
atzīmēja Neatkarības kaŗa bei
gas, tad jāatzīmē, ka Krišjānis 
Kugra tolaik kā zēns palīdzējis 
rakt tranšejas pie Olaines baz
nīcas. Kad nomira tēvs, zēns bija 
spiests mācīties profesiju iztikas 
nodrošināšanai. viņš izvēlējās 
mūrnieka amatu, vēlāk, jau ap 
meties rīgā, izmēģināja roku kok
griešanā. Pamazām šie sīkplas
tikas darbi kļuva arvien veiklāki 

un labāki. latvisko piemiņas lie
tiņu konkursā 1936. gadā pat 
saņēma trešo godalgu. Cieņu un 
ievērību pirmās latvijas brīv
valsts laikā Krišjānis Kugra guva 
ar “Mērnieku laiku” tēliem. Se 
višķi populārs bija viņa Ķencis, 
kas piedzīvoja plašu atzinību. Pēc 
kaŗa viņš darināja tēlus, kas ko kā 
atdzīvināja latviešu tautasdzies

mas, Annas Brigaderes, ādolfa 
Alunāna, viļa lāča, J. Hašeka un 
citu rakstnieku darbu varoņus.

Tēlnieka nozīme mūsu pēc  
ka ra kultūrā bija liela, viņam 
ra dās sekotāji, un uz laiku atdzi
ma kokgriešana, kas mūsdienās 
ir pilnībā apsīkusi. Par Krišjāņa 

Kugras nozīmi liecina kaut vai 
tas, ka tālajā 1959. gadā, kad 
mākslas grāmatas bija retums, 
iznāca Jurģa Skulmes apcerējums 
par viņu. Tagad gan viņu sāk ai z
mirst, tāpat kā Mākslas vēs tu    
res institūta sagatavotās “latvijas 
māk slas vēstures” v sējumā Kriš
jānis Kugra un lielākā daļa kok
tēlnieku ir apieta, šo tēlniecības 
atzaru diezgan nievīgi nosaucot 
par “vernakulāro tēlniecību”, tā 
tad “vietējo” vai, citiem vārdiem, 
“provinciālo”, kas vērtējama kā 
zemākas kategorijas māksla. 

Tomēr tauta domā citādi, arī 
pasaules kultūrā tai ierādīta liela 
vieta, piemēram, lietuviešu un 
poļu tautas koktēlniecība ir go 
dā: tāda amata pārvaldīšana, 
garīgā un emocionālā atraisītība 
ne vienmēr novērojama profe
sio nālo tēlnieku darbos, sevišķi 
šodien.

Izstādē Jelgavā skatāmi arīdzan 
Krišjāņa Kugras darbarīki un 
rokraksti – 20. gs. 60. – 70. gadu 
mijā tēlnieks uzrakstīja atmiņas 
par savu dzīvi un radošo darbī
bu. Jāatzīst, ka viņš nerakstīja kā 
šajos padomju okupācijas laika 
ziedu laikā bija pieņemts. Māksli
nieks stāstījis tieši un bez aplin
kiem, nepieglaimojoties kādam, 
bet skaidri un patiesi pavēstījis 
par savu dzīvi un uzskatiem, un 
šīs atmiņas ir tikpat grodas un 
vienkāršas kā viņa tēlniecība.

latviešu skatuves glezniecī -  
bas pamatlicēja, dekorātora un 
Māk slas akadēmijas bijušā rek-
tora prof. jāņa kugas dzimtās 
mājas. Jāņa Kugas darbs ir arī 
latvijas Nacionālā teātŗa ska
tuves noformējums latvijas ne 
atkarības pasludināšanas aktam 
1918. gada 18. novembrī.  

šogad būvuzņēmums “res tau
ra tors”  ir pabeidzis latvijas Māk
slas akadēmijas īpašumā esošās 
ēkas rekonstrukcijas un restau
rācijas darbu pirmo kārtu. vis
pirms tika nostiprināti ēkas pa 
mati, demontēta padomju gados 
pie fasādes uzceltā architekto
niski nesaskaņotā piebūve un as 
toņus metrus augstais skurstenis, 
atjaunotas fasādes, veikta āra 
balkonu nostiprināšana, nomai
nīts jumts, īstenoti vides pieeja
mības uzlabošanas pasākumi  ‒ 
ēkā izbūvēts lifts, kas atvieglo 
iekļūšanu ēkā personām ar funk
cionāliem traucējumiem un pār
vietošanās grūtībām. Būvdarbu 
lai kā saglabājušos, taču neap mie 
rinošā techniskā stāvoklī eso  šo 
dolomīta mūra konstrukciju 
(rel  jefa atbalstsiena) nojauca un 
izbūvēja no jauna pēc vēstu ris
kajos attēlos redzamā parauga. 
Dabiskā reljefa atbalsta sienai 
izbūvēti pamati, kas iepriekš ne 
bija, bet kas ir nepieciešami, lai 
nodrošinātu sienas stabilitāti 
ilgtermiņā. 

rekonstrukcijas darbu pirmās 
kārtas ietvaros ēkā tika uzsākta 
iekštelpu interjera restaurācija, 
jauna ūdensvada un kanalizāci 
jas tīklu izbūve, veikts pieslēgums 

ikšķilē, daugavas senlejas nogāzē, atdzimstlAUrA OzOlA

Ikšķiles centrālajam ūdensvada 
un kanalizācijas tīklam. Ierīkota 
jauna gāzes apkures sistēma un 
jauna elektroinstalācijas sistēma. 
Saglabājot ēkas vēsturisko vizuā
lo izskatu, uzbūvēta piebūve, kas 
savienota ar rekonstruēto ēku. 
Jaunais ēkas plānojums veidots, 
gandrīz visām telpām paredzot 
vairākas funkcionālās izmanto ša
nas iespējas, kas nodrošina liet
derīgu telpu izmantojumu. 

rekonstrukcijas pirmā kārta 
tiek veikta projekta “latvijas 

Māk slas akadēmijas STEM (ra  do
šo industriju) studiju program
mu modernizēšana” ietvaros 
(projekta Nr. 8.1.1.0/17/I/012). 
Projekta aktīvitāšu rezultātā no 
tiks studēšanas pieredzes papla
šināšanās, tiks sekmēta studentu 
atbalstīšana un piedāvāta viņiem 
tāda mākslas un dizaina izglītība, 
kas atbilst mainīgā darba tirgus 
sarežģītajām prasībām.

Projekta ietvaros tiek īstenots 
viens no latvijas Mākslas aka dē
mijas mērķiem ‒ saglabāt, saprā

tīgi apsaimniekot un efektīvi vei
dot kultūrvēsturisko mantoju
mu, nodrošināt jauniešu kultūr
iz glītošanu un radošo spēju at 
tīstīšanu. J. Kugas māja tiks vei
dota kā radoša sadarbības plat
forma ar jaunām lekciju un 
darbnīcu telpām modernizētu 
studiju programmu aktivitāšu 
īstenošanai. 

lai gleznotāja un scēnografa     
J. Kugas dzimtā māja atgūtu vēs
turisko izskatu un saturu, vie tē
jas nozīmes architektūras pie
minekļa (vKPAI Nr. 8232) re s 
tau rācijas projekts ir sadalīts trīs 
kārtās.

Katru gadu tiek īstenots kāds 
posms visā lielajā projektā, ņe 
mot vērā pieejamā financējuma 
apjomu. Turpmākajos divos, tri
jos gados  ir plānots turpināt ēkas 
iekštelpu restaurāciju,  t. sk. veikt 
kosmētisko remontu māksli nie
ku darbnīcās un studijā, sanitāra
jās telpās, īstenot vēsturisko koka 
logu, durvju un parādes kāpņu 
restaurāciju, kā arī territorijas 
labiekārtošana, veicot apgaismo
juma un celiņu segumu izbūvi. 
Tāpat plānots ierīkot zālienu, 
puķu un dzīvžoga stādījumus, iz 
vietot soliņus, atkritumu tvert
nes un novērošanas kameras. 
Daugavas senkrasta augšējā malā 
tiks atjaunota skatu terase ar 
pusaplī izkārtoto akmens mūra 
barjeru, kā arī plānoti vēl citi        
J. Kugas mājas territorijas lab
iekārtošanas darbi. 

Jānis Kuga dzimis 1878. gada 
12. decembrī Ikšķiles novadā. 
Gleznojis ainavas, portretus, klu

sās dabas, altārgleznas un skatu
ves metus. Darinājis Ikšķiles baz
nīcas altārgleznu (1933), griestu 
gleznojumus rīgas pilij. Padomju 
okupācijas gados Jāņa Kugas 
vārds latvijā netika plaši pie mi
nēts, jo pēckara gados māksli
nieks kopā ar ģimeni devās sve 
š atnē. Jāņa Kugas paša rokām 
celtajā un izlolotajā mājā miti
nājās svešinieki, tā tika būtiski 
pārbūvēta.

lai nodrošinātu ilgstošu vēstu
riskās ēkas dzīvotspēju, atjau no
šanas darbos jāizmanto tradicio
nālie materiāli un darba paņē
mieni. Tāpat, atjaunojot vēstu
risko būvi, ir ļoti svarīgi lietot 
attiecīgajā laika periodā pieeja
mus būvniecības materiālus. šis 
darbs ir ilgs un rūpīgs, un, lai ie 
ceri veiksmīgi īstenotu, nepie cie
šami ievērojami finanču līdzekļi. 
Tāpēc priecāsimies par katru 
financiālu atbalstu, kas ļaus at 
jaunot J. Kugas dzimtās mājas.

Ziedojumu konts: 
valsts kase, kods TRellv22. 
konta Nr.
lv12TRel9220514011000
rekvizīti ziedojumu saņem ša

nai: latvijas Mākslas akadēmija, 
reģistrācijas Nr. 90000029965. 
Adrese: Kalpaka bulvāris 13 
rīga, lv1050

Informācija maksājumu uzde
vumā: Jāņa Kugas Nama ziedo
jums, vārds uzvārds, epasts, tāl
ruņa numurs (lūgums norādīt 
savus kontaktus, lai varam infor
mēt par ziedojuma izlietošanu).

brencis. No Visi mani radi raud

lielozols. No Lielpils pagasta 
vecākie. 1977
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Tā par Eiropas latviešu jau
niešiem saka Rasa Jansone, kuŗa 
viņus ir sapulcējusi kopā, lai dar
botos un atjaunotu arī Eiropas 
Latviešu jaunatnes apvienību.

Pēc sarunas gribas sacīt, ka arī 
rasa pati ir īsts spridzeklītis – 
enerģiska, smaidīga un ar patiesu 
prieku par to, ka jaunieši grib dar
boties un strādāt kopā.

dzīvojat latvijā, arī darbs ir 
Rīgā. kā radās doma, saaicināt 
kopā eiropas latviešu jaunie-
šus? 

Esmu no limbažiem, darbo 
jos vairākās jomās,  un viena no 
tām ir folklora. Manam tētim ir 
kultūras biedrība “Mantojums”, 
kas rīko diasporas bērnu no  met
nes. Mamma ilgu laiku vadīja 
folkloras kopu “Airi”. Nometnēs 
iepazinos ar latviešu bērniem    
no citām valstīm, uzzināju, ka 
diasporā ir latviešu skoliņas, 
notiek dažādi pasākumi. Man 
kļuva interesanti, tas man likās 
pat mazliet neparasti – cilvēki dzī
 vo ārzemēs, bet joprojām grib 
būt latvieši un tādi ir. Mācījos 
latvijas Kultūras akadēmijā, ap 
guvu starpkultūru sakaru pro
grammu latvija  ‒ vācija. Pienā
ca laiks izvēlēties kursadarba 
temu – bija jāraksta tādi “mazie 
bakalaura darbi”. Izdomāju, ka 
gribu rakstīt par latviešu orga
nizācijām vācijā. Nākamajā gadā 
Erasmus apmaiņas programmā 
vienu semestri biju Potsdamā, 
vācijā, un mēs ar kolēģi rozīti 
Katrīnu Spīču nolēmām apbrau
kāt latviešu organizācijas. Sēdē
jām bibliotēkā, rakstījām visām 
organizācijām epastā, ka esam 
divas meitenes no latvijas, no 
darbojamies ar folkloru un gri
bētu aizbraukt pie jums kaut ko 
paspēlēt un vēlamies jūs arī no 
intervēt savam kursadarbam. 

jūs abas protat spēlēt?
Jā, vijoli, mandolīnu, kokli, arī 

vēl dažus citus instrumentus. 
latvieši atsaucās?
Jā, apbraukājām daudzas sko 

li ņas, ieguvām daudz kontaktu. 
Ļoti sadraudzējāmies ar Berlī 
nes latviešiem. viena no Berlīnes 
latvietēm – vinnija, kuŗa daudz 
dara, mūs pieņēma “savā paspār
nē”, lika nākt uz visiem pasā ku
miem (smejas). Pirmo kursadar
bu rakstīju par latviešu organizā
cijām, otro – par skoliņām. Kad 
pienāca laiks rakstīt bakalaura 
darbu, Erasmus programmā mē 
nesi biju praksē latviešu centrā 
Minsterē. vadītāja labprāt par 
visu stāstīja – kā viņa dzīvojusi 
Amerikā, pēc tam vācijā un kā, 
viņasprāt, latviešiem pietrūkst 
un kā ir par daudz. Tas bija ļoti 
interesanti. Praksei uzdevumi 
ne  bija ļoti stingri noteikti, bija 
brīva izvēle, ko gribi darīt. Min
sterē noorganizēju nelielu ģi  me
ņu nometni, sanāca labi, visiem 
ļoti patika. Sapratu, ka man patīk 
rīkot mazās nedēļas nogales no 
metnes. Minsterē nointervēju 
ļoti daudzus – gan tos, kuri kād
reiz tur mācījušies vai bijuši 
skolotāji, gan tos, kuŗi tagad dzī
vo Minsterē. Bakalaura darba 
mērķis bija secinājumi, kā Min
steres latviešu ģimnazijas un šī 
brīža Minsteres latviešu pieredzi 
var izmantot, ko no tās var mā 
cīties. viens no galvenajiem seci

SAllIJA BENFElDE
“viņi ir īsti spridzeklīši!”

nājumiem bija, ka Minsteres lat
viešu ģimnazijā bija ļoti laba, pat 
mazliet multikulturāla gaisotne, 
jo tur mācījās latvieši no vācijas, 
zviedrijas, Amerikas un tāpēc 
tur varēja daudz uzzināt un sa 
prast. Tādēļ domāju – tas taču 
būtu tik forši, ja arī tagad latviešu 
jaunieši vismaz no dažā dām Ei 
ropas valstīm varētu sa  nākt kopā, 
draudzēties un kaut ko arī darīt. 
Izdomāju, ka es va  rētu sarīkot 
nevis bērnu un ģi  meņu, bet Eiro
pas latviešu jau niešu nometni.   
Ir tā, ka bērni  pēc latviešu skoli
ņu pabeigšanas neko daudz vairs 
nedara.

sākāt organizēt jauniešu no -
metni?

Jā, pagājušajā gadā kopā ar 
rozīti pēc kārtas trīs nedēļas no 
galēs noorganizējām semināra 
nometnes. Nometnēs bija daudz 
referentu, pavisam aptuveni 30 
cilvēku par ļoti dažādām temām. 
Tas savā ziņā bija kaut kas līdzīgs 
sarunu festivālam “lampa” lat
vijā, atšķirība bija tā, ka tas bija 
domāts tikai jauniešiem. Jaunieši 
bija gan no latvijas, gan no da 
žādām Eiropas valstīm. Katrā no 
metnē bija aptuveni 40 cilvēku, 
pasākums visiem ļoti patika, tas 
bija iedvesmojoši gan mums ar 
rozīti, gan jauniešiem. visi vai
cā ja, kad būs nākamais se  minārs.

Tādēļ nolēmāt šogad tur-
pināt?

Jā, sākumā mazliet šaubījā
mies, jo ir sarežģīti rakstīt visas 
atskaites par projektu un finan
cējumu. Turklāt ir vajadzīga at 
balsta organizācija, jo rasa un 
rozīte tā vienkārši iesniegt pro
jektu nevar. Meklējām vācijā 
kā du latviešu organizāciju, ne 
vie na tā īsti to negribēja uz  ņem
ties, sacīja, ka to vajadzēja darīt 
krietni ātrāk. Aizrakstījām Eiro
pas latviešu apvienībai, kuŗa uz 
reiz atsaucās, jo gribot, lai jau
nieši paši darbojas. Caur Eiropas 
latviešu apvienību šo projektu 
iesniedzām ārlietu ministrijā. 
Semināriem Jauno līderu skolā 
Freiburgā, latviešu centrā Bēr  
zai nē, sāka pieteikties dalībnieki, 
un mēs savukārt stāstījām, ka 
mērķis ir izveidot organizāciju. 
Nebijām drošas, ka jaunieši gri
bēs darīt to, ko mēs it kā pasakām 
priekšā, bažījāmies, ka to uztvers 
tā, ka mēs kaut ko liekam darīt. 
Pirmā semināra otrās dienas 
vakarā mēs tā piesardzīgi vai
cājām, kā dalībnieki domā – vai 
organizācija būtu vajadzīga? visi 
uzreiz sacīja, ka tas ir ļoti va 
jadzīgs, kādēļ tādas vēl nav, tā ir 
jāorganizē. Todien viņi bija arī 
uzzinājuši, ka tāda ir Amerikas, 
Kanadas, Austrālijas latviešu jau
niešiem. Nākamajā semināra die
 nā sarīkojām “prāta vētru” par to, 
kādi būtu jauniešu organizācijas 
uzdevumi, mērķi un struktūra, 
kā mēs darbotos. Starp pirmo un 
otro semināru bija vairākas ne 
dēļas, un mēs uzdevām mājas
darbu saistībā ar pirmajā semi
nārā pašu radītajiem projek
tiņiem – ar kādām organizāci 
jām savos projektos jaunieši gri
bētu sadarboties. Nākamajā se 
mi nārā jaunieši jau prezentēja 
savas idejas, un bija sajūta, ka 
ticība tam, ka projektus var īste
not, aug. Semināra laikā visu 
laiku arī notika diskusijas, kad 

un kā organizāciju dibināt, ko 
darīt. Semināra pēdējā dienā tika 
uzrakstīts un parakstīts aplie ci
nājums tam, ka jaunieši vēlas 
dibināt šo organizāciju, veidot 
statūtus, darboties tajā. Ernests 
Barons no Oslo jau visus ir 
uzaicinājis ciemos pie sevis, lai 
mēs varētu strādāt ar organi zā
cijas izveidošanas jautājumiem. 
Jaunieši ir gatavi savā brīvajā lai
kā un par savu naudu braukt 
kopā no visām Eiropas malām, 
lai darbotos. Protams, tie, kuŗiem 
tas neinteresē, uz semināriem jau 
nebrauca. Tie, kuŗi piedalās un 
grib darīt, ir kā tādi spridzeklīši, 

kuŗi sabrauc kopā, rod iedvesmu, 
idejas un darbojas. 

kādi jautājumi jauniešus 
visvairāk interesē?

Par to semināra programmā 
bija daudz diskusiju. PrOvIDUS 
pētniece Agnese lāce, mūsu re 
ferente, vadīja nodarbību, kuŗā 
viņa katram jaunietim iedeva 
uzdevumu – saprast, kuŗi ir tie 
pieci galvenie jautājumi, kuŗi vi 
ņam, kā latviešu diasporas jau  
n ietim, ir svarīgi. Pēc tam visus 
sadalīja četrās grupās, lika kopā 
izdomāt, kuŗi ir tie svarīgākie 
jautājumi vai problēmas, izvēlē
ties vienu un radīt ideju projek

tam, kurš strādātu ar šo jautā
jumu vai problēmu. Piemēram, 
viens projekts bija “Olimpiskais 
lāčplēsis”, kas domāts ne tikai 
tiem, kuŗi piedalās latviešu tau  
tas deju kopā vai korī – ar to 
nodarbojas daudzi. šis projekts 
būs sporta spēles gan kopām, 
gan ģimenēm, gan latviešu sko
liņām. Bija projekts – kampaņa 
ar nosaukumu “viss ir labi”, jo 
jaunieši uztraucas par to, ka bieži 
gan Facebook komentāros, gan 
citos sociālajos tīklos ir ļoti liels 
negatīvisms un apgalvojumi, ka 
viss ir slikti, ka uz latviju neva 
jag braukt. Kampaņā jaunieši 
brauktu uz dažādām vietām, 
kuŗās dzīvo daudz latviešu dia
sporas cilvēku, un veidotu saru
nu vakarus par to, kā cilvēki dzī
vo, par stāstiem no dzīves, ne 
uzspiežot viedokli, ka jābrauc 
atpakaļ uz latviju, bet mudinot 
domāt. Manuprāt,  tas kampaņai 
ir labs, provokatīvs nosaukums. 
Ir arī ideja par latviešu valodas 
mācīšanu ārzemniekiem, kuŗi ir 
latviešu jauniešu draugi un kuŗi 
nevar iesaistīties kopīgajos pasā
kumos, jo nezina valodu. Ir arī 
ideja, ka vairāk jāpapēta latvijas 
partijas, varbūt vajadzētu iesai s 
tī ties kādas partijas atbalstītāju 
grupā, ja tās nostādnes ir tuvas 
un saprotamas – ir jaunieši, kuri 
grib vairāk iesaistīties ar polīti 
ku saistītajās norisēs latvijā, sa 
prast, piemēram, par ko balsot.

kāpēc jaunieši, jūsuprāt,  tik 
ļoti grib kopā darboties?

Domāju, ka daudziem gribas, 
lai arī latvijā viss ir labāk. Dzīvo, 
piemēram, jaunieši Norvēģijā, 
redz, ka tur viss ir sakārtots, pār
domāts. Un viņi vēlas, lai arī viņu 
latvijā būtu tāpat. Daudzi grib 
dot savas zināšanas un pieredzi 
latvijai. Iespējams, ka tā notiek 
arī tādēļ, ka,  dzīvojot vidē, kuŗā 
vairāk interesējas par polītiku   
un valsti – piemēram, vācijā  arī 
latviešu jaunieši sāk domāt par 
savu valsti un to, kas tajā notiek 
vai nenotiek.

Manuprāt, nav tik svarīgi, kur 
cilvēks dzīvo – tu vari būt laimīgs 
latvietis jebkur pasaulē. Pagā ju
šajā vasarā kopā  ar latvijas Uni
versitātes Diasporas un migrā
cijas pētījumu centru darbojos 
pētījumā. Berlīnē, Minsterē, lon
donā, regbijā un Bredfordā pie
da lījos jauniešu fokusa grupu dis
kusijās arī par to, kā viņi jūt savu 
piederību latvijai. visbiežāk dzir
dēju atbildi – ja tu esi latvie tis un 
aktīvi darbojies, tad galvenais nav 
tā vieta, kur atrodies. vari dzīvot 
latvijā un tad iesaistīties kādā 
projektā un ārpus tās un dzīvot 
citur vai otrādi. Mūsdienās jau
nie šiem dzīve ir plūstoša un mai
nīga. Svarīgi ir tas, ka jūti pie de
rību latvijai un gribi kaut ko 
priekš tās izdarīt labu un no  de
rīgu.

Šī publikācija ir daļa no in ter
viju cikla ar pilsoniski aktīviem 
diasporas cilvēkiem, kas top Eiro
pas Latviešu apvienības projekta 
“Simts balsis Simtgadē” ietvaros. 
Projekts ir vērsts uz diasporas 
pilsoniskās līdzdalības stiprinā
šanu Latvijas un Eiropas norisēs. 
Projektu financē Latvijas repub
likas Kultūras ministrija no Lat
vijas Simtgades atbalsta program
mas līdzekļiem.

rasa Jansone: “Daudziem gribas, lai arī 
Latvijā viss ir labāk. Dzīvo, piemē ram, 
jaunieši Norvēģijā, redz, ka tur viss ir 
sakārtots, pār domāts. Un viņi vēlas, lai 
arī viņu Latvijā būtu tāpat. Daudzi grib 
dot savas zināšanas un pieredzi Lat
vijai. Iespējams, ka tā notiek arī tādēļ, 
ka,  dzīvojot vidē, kuŗā vairāk interesē
jas par polītiku un valsti – piemēram, 
Vācijā  arī latviešu jaunieši sāk domāt 
par savu valsti un to, kas tajā notiek 
vai nenotiek. Manuprāt, nav tik svarī
gi, kur cilvēks dzīvo – tu vari būt lai
mīgs latvietis jebkur pasaulē.” 
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“Dzīvi tveru viegli, cenšos ne 
par ko nekreņķēties,” uzsver Dai 
la Martinsone, bērnu ansambļa 
Dze  guzīte ilggadējā vadītāja, 
kuŗa tikai šogad nolikusi savas 
pilnvaras. 22. decembrī Dailai 
paliks 80, veselība vairs nav tik 
laba, lai no Ikšķiles katru dienu 
mērotu ceļu uz latvijas radio, 
kur notiek Dzeguzītes mēģinā
jumi. Ar bērniem tagad strādā 
Dailas meita zigda, un pati jubi
lāre ar prieku risina krust vārdu 
mīklas, lai asinātu prātu, vasarā 
strādā dārzā, bet ziemas vakaros 
jāpārskata albumi, kuŗos daudz 
bilžu no koncertiem un ceļoju
miem. veselas trīs reizes dzegu
zēni viesojušies ASv. “Kad 2008. 
gadā braucām uz losandželosu, 
lai piedalītos Dziesmu svētkos 
ventūrā, dzīvojām pie Teteriem. 
Teteru Anniņa katru rītu cēlās 
četros, lai mūs pabarotu ar pan
kūkām brokastīs. Mani aicināja 
uz viņas 90. jubileju, bet – kas es 
vairs par braucēju,” nosaka Daila, 
kas šo iespēju – strādāt ar tik mū 
zikāliem bērniem un apceļot pa 
sauli – uzskata par brīnumainu 
Dieva dāvanu.

Savulaik Martinsones vadītajai 
Dzeguzītei veltīti koši apzīmēju
mi kā – “latvijas Nokia”, “repub
likas vizītkarte” un tamlīdzīgi. 
Kaut kas tāds vēl nebija piedzī
vots, ka bērnu ansamblis kā lī 
dzīgs ar līdzīgu uzstājas uz vie 
nas skatuves ar ne tikai latvijas 
spožākajām estrādes zvaigznēm. 
Slavas augstumos mazos dziedā
tājus un līdz ar to arī Dailu pacēla 
pianists raimonds Pauls. Sadar
bība sākās 1981. gadā ar dziesmu 
ciklu Baltās dziesmas ar raiņa 
vārdiem, dzeguzēniem sacerēti 
ne tikai dziesmu desmiti, bet arī 
mūzikls Mazais ganiņš ar Alberta 
Kronenberga brīnišķīgo dzeju. 

Bērni – tā ir īsta enerģijas bum
ba, un to zina gan raimonds 
Pauls, gan Daila Martinsone, kas 
Dzeguzītes vadību latvijas radio 
pārņēma no savas jaunākās mā 
sas Aldas Strazdas. Ansambļa ne 
pieciešamību raisīja bērniem do 
mātu dziesmu ierakstu trūkums 
radio fonotēkā. 1971. gadā noti
ka pirmie ieskaņojumi, pēc Aldas 
dažus mēnešus jaunos dziedātā
jus skoloja represētais diriģents 
Krišs Deķis ar sievu Maiju, un, 
kad Dzeguzītē dziedāt sāka torei
zējās latvijas radio Bērnu re 
dak cijas darbinieces Dailas Mar
tinsones meita zigda, diplomētā 
kordiriģente ķērās vērsim pie 
ragiem. 

Pēc mūslaiku kritērijiem, mū 
zikai Daila pievērsās vēlu – tikai 
pēc Salacgrīvas vidusskolas beig
šanas. Bērnība pagājusi netālu 
no Svētciema, Salacas pagasta Ie 
viņās, četru bērnu ģimenē. viņas 
tēvs ar savu brāli bija pa visu 
Salacgrīvas apkaimi izslavēti za 
ļum baļļu un godību mūzikanti. 
Mājās bija klavieres, cītara, tau
res, visi kaut ko spēlēja pēc dzir
des jeb, kā Daila saka, “no vē d  e
ra”. viņai pašai arī nācies ar tēvu 
ballēs uzstāties. Daila “staipīja” 
akordeonu, kamēr tēvs spēlēja 
meldiņus uz vijoles.

Tolaik vairāk par mūziku mei
te nei interesēja sports – viņa spē
lēja futbolu un volejbolu, patika 

“aizkūkojusi” līdz apaļiem 80!

slidot un slēpot. vasarā divi kilo
metri līdz jūrai bija nieks, un 
varēja peldēties augu dienu, ja 
vien māte nesūtīja ganos. “Mājās 
man patika īsti vīru darbi, vien
mēr biju tēvam pie labās rokas. 
reiz aizsūta mani atkal ganos, 
pēc brīža tēvs klāt. Esmu gotiņai 
blakus piegūlusies un aizmigusi, 
bet pārējās govis ganās zirņu 
tīrumā. Cauri bija visa mana peļ
ņa par gana darbu,” smejas Daila, 
kam paticis kartupeļus vagot     
un ar nēšiem stiept piena kannas 
uz pienotavu Svētciemā. 

Uz lāņu septiņgadīgo skolu 
tēvs dažreiz aizveda ar zirgu, ci 
tādi trīs kilometri bērniem bija 
jāsoļo kājām. Daila atceras, ka 
pirmās kurpes dabūja vien 7. kla
sē, turklāt bez papēžiem, toties   
ar šņorēm – kā puikam! Citādi 
mamma notamborēja čības, tēvs 
sameistaroja ādas zoles, un – aiz
iet. Skolā Dailai patika dziedāt, 
dejot, sportot, rīkot vakarus, skai
tīt pantiņus un spēlēt teātrus. 
Salacgrīvas vidusskolā viņas brā
lēns bija dziedāšanas skolotājs, 
un meitenei ienāca prātā, ka viņa 
arī tā varētu – mācīt bērniem 
dziedāt! Arī Salacgrīvā Daila or 
ga nizēja ansambļus, dziedāja pa 
ti, braukāja pa koncertiem un, 
pabeigusi vidusskolu, iestājās div
gadīgajā pedagoģiskajā skolā, ko 
no valmieras pārcēla uz rīgu. 
Atkal bija mīļi skolotāji, jauns 
ansamblis un koncerti pa visu 
latviju. Bija vien diriģēšana jā 
studē tālāk konservatorijā, kas 
pabeigta 1965. gadā. 

Kopš vidusskolas Daila pieda
lī jusies visos Dziesmu svētkos. 
1964. gadā viņa kļuva par Preiļu 
rajona koŗu virsdiriģenti. Tomēr 
darba gaitas aizveda uz latvijas 
radio, kur Martinsones pienā
ku mos ietilpa mūzikas atlase ra 
dio pārraidēm. Skaidrs, ka ar to 
nenogurdināmajai Dailai bija 
par maz. Tas nekas, ka kopā ar 
vīru zigurdu bija jābūvē māja 
Ikšķilē, kur Martinsoni apmetās 
uz dzīvi. “Paši cēlām savu māju, 
nēsājām baļķus, smagos spaiņus 
ar javu. Man tēvs bija celtnieks, 
kaut ko no tiem darbiem zināju.” 
Par Dailas dzīves centru kopš    
70. gadu vidus kļuva ansamblis 
Dzeguzīte.

Protams, zinām dziedošu bēr
nu ansambļus, no kuŗiem pats 
spilgtākais droši vien ir no fil 
mas Mūzikas skaņas redzētais 
fon Trapu ģimenes ansamblis, 
kuŗu skoloja aukle – Džūlija 
Endrjūsa. Bija arī Džeksonu pie
cīši, īru Kelliju ģimene, Pa  dom 
ju savienībā panākumus guva 
Mziuri – dziedošas meitenes no 
Gruzijas, kas pašas spēlēja visus 
pavadījuma instrumentus. Dze
gu zītē neviens neko nespēlēja, 

tikai Daila dziesmas priekšā uz 
klavierēm. Atved viņai tādu trīs
gadnieku, kas neko vairāk par 
kukū nespēj nodziedāt – tā arī 
radās nosaukums Dzeguzīte, un 
balsu skološanā un dziesmu mā 
cīšanā Martinsonei ir savas, ori
ģinālas metodes: “Sākam ar vār
diem, es palasu priekšā, tad ap 
spriežam, es nodziedu melodiju, 
viņi mēģina atkārtot, un tad ie 
degas sacensību gars – kuŗš pir
mais varēs atkārtot. Pieaugušo 
dziesmās var ielikt visas tās lielās 
filozofijas, bet bērns visvairāk 
mīl dziesmas ar darbīgiem siže
tiem. Kad bija plašākas mēģinā
jumu telpas, es liku klausīties 
mū  ziku un zīmēt to, ko viņi tajā 
redz, un no šīm savilktajām strī
pām bērnu var lieliski atšifrēt.” 

Protams, kopš pirmsākumiem 
Dzeguzītes repertuārā bijis daudz 
latviešu tautasdziesmu, kuŗas ie 
skaņotas gan kopā ar koklētāju 
ansambli Spārīte, gan raimon 

du Paulu un citiem. Taču 
nācās dzie dāt arī par 
pionieriem un miličiem, 
taču Daila veikli izlo cījās 
no šī, padomju gados 
ob li gātā repertuāra. viņa 
pati mek lē ja jaunas, aiz
raujošas dziesmas, kas in 
teresētu dziedātājus un 
klausītājus. Jau sen Dze
guzītei gal venais ir kon
certi, kur izkris talizē      
jas ierakstu programma. 
“Mums, sākot ar 80. ga 
diem, ir bi  juši kolosāli 
braucieni tolaik  pa “brā
līgajām republikām”, esam 
izmaluši vai visus Tālos 
Aust ru mus, dziedājām So 
mijā, Dānijā, Polijā, Bul
gārijā, Italijā, arī Ame
rikā. Bērni pieauga un 
mainījās, un katrreiz 
brau ciens iznāca ci   tā
dāks.” Aizbraucot uz sve
šu valsti, dzeguzēni nereti 

sagatavoja priekš nesumu tās va 
lodā. Jo se  višķi silti šāds dziedā
jums uz  ņemts Gruzijā. Tur bērni 
izmi ti nāti pa ģimenēm, vēl tagad 
Dailu gaida ciemos Melnās jūras 
kras tā. Par labiem draugiem kļu
va arī daudzi latviešu komponis 
ti –Mar tinsone aktīvi sadarbo
jusies ar Arvīdu Žilinski, Gunāru 
ro  zenbergu, Gunāru Freiden fel
du, Ivaru vīgneru, Ģedertu ra 
manu un daudziem citiem. Divi 
no komponistiem kļuva arī par 

an  sambļa koncertmeistariem – 
Hel vijs Stengrevics un raimonds 
Pauls, ar kuŗu kopā izveidotas    
15 koncertprogrammas. 

Ar Paula 60. jubilejai sagata
voto programmu dzeguzēni 
1996. gada septembrī devās uz 
ņujorku, kur dziedāja Madison 
Square Garden zālē un viesojās 
arī Apvienoto Nāciju organizā
cijas mītnē. 

Par nākamo Dzeguzītes brau
cienu uz Čikāgu 2006. gadā avīze 
Laiks sniedza vairākas speciāl 
re portāžas. Daila toreiz netika 
līdzi, jo bija jāārstē acis. viņas 
vietā bērnus uzraudzīja dēls Ma 
riss, un dzeguzēni viesošanās 
laikā Gaŗezerā ieguva ļoti daudz 
draugu. vismūzikālākie no vi 
ņiem – Andrejs Jansons un “pie
cīši” – Armands Birkens un Al 
berts legzdiņš. “Man bieži jāpie
domā, ka Alberta vairs nav,” sa 
skumst Daila. “viņš bija īsts 
sirds cilvēks, mums bija brīniš

ķīgas attiecības.” Dzeguzīte pie
dalījusies ne vienā vien Piecīšu 
koncertā arī latvijā, un, starp 
citu, ar loriju vudu viņiem pir
mais kopīgais koncerts noticis 
jau tālajā 1990. gadā. Tai pašā 
2006. gada vasarā dzeguzēni no 
metņoja arī Katskiļos, kur Ame
rikas latviešu bērniem iemācīja 
savas skaistākās dziesmas. 

2008. gadā Dzeguzīte bija ie 
lūgta piedalīties rietumkrasta 
latviešu Dziesmu svētkos ven tū
rā, un Martinsone brauca līdzi. 
Svētku programmā pieteiktais 
“bērnu rīts” 29. augustā izvērtās 
par vecāku, vecvecāku, krusttēvu 
un krustmāšu rītu – tik daudz 
sanāca klausītāju! Tāpat dzegu
zēni bija mīļi viesi Kopkoŗa kon
certā, sevišķi dziesmās, kur iz 
ceļas bērnu koŗa balsis. Bērni 
bija sajūsmā, apmeklējot Disnej
lendu un Holivudas filmu stu
diju, un Daila par rūpēm ir pa 
teicīga Teteru ģimenei, jo sevišķi 
Dziesmai Teterei un Anniņai.

“Gods mani nekad nav inte
resējis, es tikai gāju un darīju. 
raimonds Pauls par mani brī
nījās – kā es tā varot: pliku pa 
kaļu, bet vienmēr laimīga,” ar 
labu humora izjūtu apveltītā 
Martinsone ir tieša, jo, mērot 
naudas izteiksmē, var teikt, ka 
viņas sirdsdarbs bijis tikai vaļas
prieks – pašai, bērniem un klau
sītāju simtiem, pat tūkstošiem. 
Par laimi, viņas darba turpinātāji 
ir ne tikai bērni – zigda, kam 
palīgos nāk Mariss, un nu jau arī 
viņu bērni. No Dzeguzītes ligzdas 
izšķīlies krietns skaits mūziķu: 
par dziedātāju un komponistu 
kļuva Gunārs Kalniņš, nu jau 
Mūžībā aizvadītais valters Frī
denbergs, kā arī lielus panāku
mus popmūzikā guvušais Kārlis 
Būmeisters, kas tagad gan vairāk 
spēlē un dzied Briselē. No 70. 
gadu puikām ar mūziku savu 
dzīvi sasaistījuši diriģenti Far
hads Stade, Edgars linde, dzie
dā tājs viesturs Jansons, jo  pro 
jām dzied arī aktieris Mārtiņš 
Egliens. Guna Paula no Dzeguzī
tes spēlē flautu Nacionālās operas 
un baleta orķestrī, gandrīz de 
viņus gadus ansamblī dziedāja 
Inta FreimaneGodiņa, rīgas      
6. vidusskolas mūzikas skolotāja 
un diriģente. Uz vāciju pārcē
lusies Džūna Kalniņa, kas dzie
dājusi Frankfurtes kameroperā, 
zita zemoviča spēlē altu slave
najā orķestrī Kremerata Baltica, 
un tā varētu turpināt ilgi. Un, 
kad prasu par dāvanu jubilejā, 
Daila Martinsone atbild: “Neva
jag neko, jo pati dzīve man bijusi 
kā dāvana!” Tomēr bērni jubilārei 
sarūpējuši lielu pārsteigumu uz 
nākamā gada 20. janvāri, kad 
savu mīļo skolotāju varēs sveikt 
arī lielie un mazie dzeguzēni. 

Redakcija pievienojas visiem 
laba vēlējumiem savai mīļajai 
draudzenei dailai! Dzeguzēni 
ir kuplinājuši gan mūsu avīzes 
50. un 60. jubilejas sarīkojumus 
Rīgā, gan Laika grāmatas lite-
rāros sarīkojumus.

lai skaists un gaišs šis 
Ziemas svētku laiks, lai skanīgs 
2020. gads un visi turpmākie!

dzeguzēni pēc Ziemassvētku koncerta 2018. gadā
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Es atceros – kad padomju lai
kos rīgā kļuva par smagu, kad 
agresīvā rusifikācijas polītika 
sā  ka burtiski smacēt, dzīvot pa 
līdzēja apziņa par kādu netālu 
patvērumu. Pietika iesēsties vil
cienā, kas dažu stundu laikā aiz
veda uz citu pasauli. Uz vietu, 
kur apkārt skanēja tik tuva, mīļa 
un gandrīz vai saprotama valoda. 
Uz lietuvas otro lielāko pilsētu 
Kauņu, pie mūsu brāļu tautas. 
reiz nonācis Kauņā, es atgriezos 
šajā pilsētā vēl un vēl. Kopā ar 
Kauņu esmu piedzīvojis lietuvas 
brīvības atgūšanu. vērojis, kā no 
nebūtības atdzimst Kristus Aug
šāmcelšanās baznīca, pats lielā
kais dievnams Baltijas valstīs, 
celts no 1933. līdz 1940. gadam 
kā pateicība Dievam par atgūto 
lietuvas brīvību. Un ir tikai sim
boliski, ka to cēlis latviešu iz  cel
smes architekts Kārlis reisons 
(dzimis 1884. gadā Pabažos, mi 
ris 1981. gadā Austrālijā). Pa 
domju okupācija gandrīz jau pa 
beigto dievnamu neļāva iesvētīt, 
vēlāk tajā iekārtoja radio rūpnī 
cu. Tagad baznīca atkal kalpo 
savam patiesajam mērķim.

Nedaudz vēstures
1918. gada 16. februārī viļņā 

tiek parakstīta lietuvas neat ka
rības deklarācija, kuŗā kā jaunās 
valsts galvaspilsēta minēta viļņa. 
Bet jau 1920. gada 8. oktobrī 
Polijas armija okupē viļņu, un 
par lietuvas “pagaidu galvas pil
sētu” kļūst Kauņa. viļņu lietu
vieši atguva 1939. gada 27. ok 
tobrī. Uz īsu brīdi tā kļuva par 
neatkarīgās lietuvas, bet pēc 
1944. gada ‒ par padomju lie tu
vas galvaspilsētu. Nevarētu teikt, 
ka pa šiem gadiem Kauņa pa 
visam tiek atstāta novārtā. Tomēr 
padomju laikos attīstības prio
ritāte ir viļņa. vienlaikus Kauņa 
kļūst par  lietuvas garīgo centru, 
lietuviešu valodas un kultūras 
cietoksni. 1972. gada 15. maijā, 
protestējot pret lietuvas okupā
ciju, uz Brīvības alejas sevi pub
liski aizdedzina deviņpadsmit
gadīgs lietuviešu jauneklis roms 
Kalanta. viņa nāve izsauc plašus 
protestus, demonstrācijās pieda
lās aptuveni trīs tūkstoši cilvēku, 
galvenokārt studenti.

eiropas kultūras galvaspilsēta
Ilgi gaidītā lietuvas neatkarī 

ba viļņai piešķir jaunu, vēl aug  
s tā ku statusu. 1991. gadā tajā sāk 
atvērties ārvalstu vēstniecības,  
uz viļņu brauc karaļi un prezi
denti. Savukārt Kauņa it kā pa 
liek nomaļus, un nu jau atgūtās 
brīvības apstākļos tai no jau        
na nākas definēt savu identitāti. 
šo  dien Kauņā dzīvo aptuveni 
400 000 iedzīvotāju, no tiem 95% 
ir lietuvieši. Pilsētā ir ko apska  
tīt ‒ trīs mākslas mūzeji, vitauta 
Dižā Kaŗa mūzejs, Fotografijas 
mūzejs, lieliski saglabājusies vec
pilsēta, cietokšņa forti, jaunā 
“Žalgiris” basketbola arēna, Bo  tā
niskais dārzs, zooloģiskais dārzs. 
Paredzams, ka 2026. gadā, kad 
tiks atklāta rail Baltica maģis
trāle, ceļojums ar vilcienu no 
rīgas līdz Kauņai aizņems vien 
pusotru stundu. viens no noti
kumiem, kas Kauņas vārdam liks 

Pie brāļiem lietuvā
plašāk izskanēt pasaulē, ir Ei  ro
pas kultūras galvaspilsētas sta
tuss 2022. gadā. Tāpēc es devos 
uz Kauņu, lai sastaptos ar jau
niem, enerģiskiem cilvēkiem no 
nodibinājuma “Kaunas 2022” 
komandas, kuŗi ir atbildīgi par    
šī pasākuma populārizāciju. lūk, 
kā savu uzdevumu raksturo žur
nālists rītis zemkausks:

“vēlamies ne tikai sarīkot kul
tūras svētkus sev un viesiem, bet 
vienlaikus mazliet mainīt pilsēt
nieku domāšanu. Mazliet sapu
rināt Kauņu, atbrīvot cilvēkos 
apslēpto enerģiju. Savā mentā li
tātē Kauņa ir visai noslēgta, tajā 

pārsvarā dzīvo iebraucēji no lie
tuvas laukiem un mazpilsētām, 
viņu pēcteči pirmajā vai otrajā 
paaudzē. Un tagad iedomājie 
ties ‒ laucinieks no ciema, kuŗā 
cilvēki pazina cits citu, pēkšņi 
nonāk anonīmā pilsētas drūzmā. 
reakcija ir paradoksāla, bet pa 
tiesībā saprotama. Nesenie lau
cinieki, tagad jaunie pilsētnieki,  
noslēdzas sevī, ģimenēs un tu 
vāko draugu lokā. Tāpēc es Kau
ņu salīdzinātu ar cietoksni, ar 
spurainu ezi. Padomju laikā tas 
palīdzēja izdzīvot. Taču tagad, 
kad tautas pastāvēšana un lietu
viešu valoda vairs nav apdrau
dētas, mums jābūt atvērtākiem 
pasaulei.”

kas notiks ar aizbraucējiem?
Arī lietuvā dzīve nav bez pro

blēmām. viena no tām ir cilvēku 
aizbraukšana. Stāsts, ko nemitī 
gi atgādina Krievijā ‒ latvija un 

lietuva esot “neizdevušās val 
stis”. vietas, kuŗas cilvēki pamet. 
lūk, ko uz to atbild profesors 
Gintauts Mažeiķis, kurš patlaban 
vada Kauņas vītauta Dižā uni
versitātes Sociālo zinātņu un po 
lītikas katedru: “Paši aizbraucēji 
nedomā, ka ir zuduši lietuvai  
vai latvijai. viņi ir aizbraukuši, 
lai atgrieztos. Dažs labs varbūt 
tiešām paliks svešumā pavisam, 
bet cits pārvedīs dzimtenē jaunu 
dzīvesbiedru. lietuvā tagad sāk 
atgriezties tie, kuŗi pavadījuši ār 
zemēs, teiksim, piecpadsmit ga 
dus. Tātad puse darba mūža vēl 
priekšā. viņu īpašā vērtība ir 

ārzemēs gūtā pieredze. resurss, 
kas agrāk vai vēlāk dos augļus   
un kalpos visai sabiedrībai.”

Mazliet citās domās ir baltu 
valodu pētnieks, profesors Alvīds 
Butkus. šogad par īpašiem no 
pelniem mūsu tautu kultūras 
mantojuma saglabāšanā viņam 
piešķirta latvijas un lietuvas ār 
lietu ministriju Baltu balva. Pro
fesors vada Kauņas vītauta Dižā 
universitātes letonikas centru. 
2004. gadā kādā intervijā viņš 
sacīja: “latvijā krievu valodas 
lietošana nav mainījusies kopš 
padomju laika.” Tagad vērojamas 
pozitīvas izmaiņas: “Jūs esat pa 
rādījuši savu gribu skolās pāriet 
uz mācībām latviešu valodā un 
no šī ceļa neatkāpjaties. Pat Dau
gavpilī pilsētvide kļuvusi latvis
ka. Mēs, lietuvieši, šodien varam 
mācīties no jums. Pie mums viļ
ņas rajona pašvaldības iestādēs 
oficiālā informācija izvietota arī 

poļu valodā, darbojas poļu vidus
skolas. Iemesls šādai iztapībai ‒ 
mēs nedrīkstam strīdēties ar 
Poliju, kas ir mūsu sabiedrotā, 
stratēģiskais partneris, NATO   
un ES valsts. Pats gan uzskatu, ka 
ar laiku poliski un baltkrieviski 
runājošais viļņas reģions lietu
viskosies. Tāpat kā pārpoļosies 
tie lietuvieši, kuŗi dzīvo Polijā, 
Suvalku apkārtnē. Cerība, ka 
emigrācijā dzīvojošās kopienas 
saglabās savu valodu mūžīgi, ir 
ilūzija. viņi sevi varbūt vēl sauks 
pat lietuviešiem vai latviešiem, 
bet vairs nerunās tēvu un vectē 
vu valodās. Kaut vai tāpēc, ka 

lietuvieši, latvieši un arī igauņi 
ārzemēs izjūt kompleksu par 
savu tautību. viņiem šķiet ‒ jo 
ātrāk sakusīs ar jaunās mītnes ze 
mes sabiedrību, jo labāk. Jo kas 
tad ir šodienas aizbraucēji? Pār
svarā ekonomiskie bēgļi, kuŗiem 
materiālu apsvērumu dēļ izde 
vīgi integrēties jaunajā vidē. Un 
viņi arī cenšas. Bet tas ir provi n
ciālisms ‒ mēģināt izlikties par 
to, kas tu neesi. Iedomāties, ka,  
ja es sākšu runāt angliski, tad 
kļūšu par angli. Tā nekad nebūs. 
Turklāt katrai valodai ir savs 
sociālais prestižs jeb statuss ‒ ci 
tai augstāks, citai zemāks. Angļu 
valodas prestižs pasaulē šodien ir 
augsts, katrā ziņā tas ir augstāks 
nekā krievu vai vācu valodām. 
Pat ģimenē esmu ievērojis, ka 
mazbērni savā starpā dažkārt 
izmainās angļu valodas frazēm, 
pat veido dialogus. Izaicinājums, 
kuŗu atnesusi globālā pasaule. 

Bet mēs noturēsimies. vienīgi jā 
apzinās, ka mūsu tautu dzīvības 
avots ir šeit, latvijā un lietuvā.”

Modernais nacionālisms
līdzīgi kā latvieši, arī lietuvieši 

šodien mēģina atbildēt uz jau tā
jumu ‒ kur ir mūsu vieta mo  der
najā pasaulē? Un vai liberā lajā pa 
saulē maz iederas tautu un valsti 
vienojoša nacionāla ideja? G. Ma 
žeikis uzskata: “Kopš ne  atkarības 
atgūšanas lietuvā vairs nav vieno
tas sabiedrības. Tas arī nav iespē  
j ams, jo nav revolūcijas, kaŗa vai 
apspiešanas. Tāpēc ko  pējs mīts, 
visu sabiedrību vieno joša ideo lo

ģija nav vajadzīga. Ja kāds polītiķis 
saka ‒ jābūt vie no tiem, jāmobi li
zējas, viņš runā muļ ķības. Mums 
vienkārši jā  dzīvo, saprotot, ka tieši 
daudz vei dība ir svarīga indivi duā
lā cilvēka un visas sabiedrības vēr
tība. Jāapzinās, ka patriotismu ne 
var radīt mākslīgi. Bet ja laiks, ja 
vēsture to reiz atkal prasīs, tad 
parādīsies īpaši cilvēki, kuŗi cels 
augšup tautas karogu.”

Savukārt A. Butkus aicina do 
māt par mūsu tautu vienotību: 
“Agrāk, padomju okupācijas lai
kā, mēs vairāk turējāmies kopā. 
Tagad, kad esam brīvi, atkal rak
ņājamies katrs savā dārziņā. Ma 
nuprāt, tas ir nepareizi, pat bīs
tami. Jo lielās valstis, Krievija un 
Polija, mūsu norobežošanos iz 
manto savā labā. Mums biežāk 
jāatceras, ka esam kas vairāk kā 
tikai kaimiņi vai draugi. Mēs, 
latvieši un lietuvieši, esam brāļi, 
un citu radu mums nav.”

No kristus  augšāmcelšanās bazilikas  jumta paveras varens skats uz pilsētu
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kRusTvāRdu MīklaSastādījis KārlIS PēTErSONS

Uz salas Daugavā pie Kokneses top Likteņdārzs – gaišas atceres vieta, 
kur svinēt latviešu tautas izturību un spēku. Tas ir arī Tavas ģimenes un 
dzimtas Likteņdārzs, veltīts visiem latviešiem, kas 20. gadsimtā gājuši 
bojā vai cietuši svešu varu dēļ.
Likteņdārzs top kopdarbībā un par ziedojumiem, tā atbalstītāju skaits 
jau pārsniedz 500 tūkstošus.
Mūsu nākamais lielais kopdarbs --- uzcelt Saieta namu!
Palīdzi! Ziedo!

Nodibinājums “Kokneses fonds”
Adrese: Lāčplēša iela 75B, Rīga, LV-1011, Latvija
info@koknesesfonds.lv

Ziedojumiem EUR:
AS “Citadele banka”
Konts: LV94PARX0015211160001
SWIFT: PARXLV22

Starpniekbanka ziedojumiem USD:
USA CITIBANK, N.A., NEW YORK
Konts: 36392149
SWIFT/BIC: CITIUS33

Vairāk informācijas
 www. liktendarzs.lv

LIKTEŅDĀRZS

krustvārdu mīklas 
(Nr. 47) atrisinājums 
līmeniski. 4. zeltmatis. 7. 

Mal me. 8. Avots. 9. Negatavas. 
10. Gavote. 11. Abe. 13. Nevada. 
18. Citrusi. 21. Davosa. 23. Dā 
vana. 24. Kirē. 25. vega. 26. 
Melisa. 28. Oktāva. 29. Insekti. 
34. Skauti. 35. ASv. 37. Grants. 
38. Karavelas. 39. Steps. 40. 
Taurs. 41. Alpiniāde.

stateniski. 1. Atkala. 2. Salate. 
3. lankas. 4. zenīts. 5. Sasiet.        
6. Stende. 12. Bors. 14. vitrīna. 
15. Aspekts. 16. Pases. 17. ronis. 
19. Svēte. 20. Snovs. 22. “Aka’’.  
23. Dao. 27. rems. 30. Eksoti.   
31. Stiksa. 32. Greste. 33. Stiprs. 
35. Asaris. 36. viesis.

līmeniski. 1. Apdāvināts cil
vēks. 6. Pilsēta šveices vidienē. 
10. Pilsēta lietuvā pie Nemunas. 
11. valsts Eiropā. 12. ziedaugu 
dzimta, kurā ietverti kartupeļi, 
tomāti, paprika, tabaka. 13. Ap 
dzīvota vieta vecpiebalgas no 
vadā. 14. īslaicīga dubļu un ak 
meņu straume kalnos lietus vai 
intensīvas sniega kušanas perio
dā. 15. Svinīgi sarīkojumi ar lūg
tiem viesiem. 16. Senas gaŗu ma 
mērvienības. 19. Stikla trauki ar 
tievu kaklu. 23. Italiešu režisors, 
aktieris (19011974). 25. Tādi, 

kas sagādā prieku. 26. rietumu 
vējš (poētiski). 27. Ķite. 29. Kaz
rags. 33. Ūdens ņemšanas vietas. 
38. Smagums, slogs. 39. Sengrie
ķu strinkšķināmie mūzikas in 
stru menti. 40. Augstākais dievs 
skandinavu mitoloģijā. 41. Kro
kodilu dzimtas dzīvnieki. 42. Pil
sēta Ķīnā, pie Jandzi. 43. lakst
augs ar dzeļmatiņiem. 44. Me  cha
nikas nozare. 45. Savstarpēja at 
bilstība.  

stateniski. 1. Gleznaina. 2. 
Cel t  ņu piebūves. 3. rīgas Kino
studijas mākslas filma. 4. Apdzī

vota vieta Krāslavas novadā. 5. 
Apdzīvota vieta Durbes novadā. 
6. Medicīnisks instruments. 7. 
Pārtikas produkts. 8. Debespuse. 
9. Tipisku iezīmju trūkums, no 
virze no normas. 17. Publiska 
demonstrēšana un vērtēšana.    
18. latviešu rakstniece (1936). 
19. Ciets silicītiezis. 20. Ameri
kāņu astronaute (19512012).   
21. Noteikta parauga apģērbs.   
22. Policista gumijas nūja. 23. 
Norobežojoša būvkonstrukcija. 
24. Asas muguras sāpes. 27. Ap 
ģērba gabali, kurus senie romieši 
valkāja zem togas. 28. Kondi to
rejas izstrādājums. 30. valsts gal
vaspilsēta Eiropā. 31. Galvotājs. 
32. Kukaiņēdāji augi. 34. Salī dzi
nošais vērtējums. 35. valde mār
pils agrākais nosaukums. 36. 
Mērkaķu dzimtas dzīvnieki. 37. 
šacha figūra.

Tiem, kas ierodas latvijā uz 
svētkiem, varbūt šķiet, ka mēs 
šeit dziedam, dancojam un pucē
ja mies tautastērpos. Taču ceļš līdz 
dziesmu svētkiem nav viegls, tra
dicionālās kultūras uzturēšana 
ikdienā galvenokārt ir ideālistu 
rokās. Taču vai mēs apzināmies,  
cik apdraudētas ir tradicionālo 
amatu prasmes? Kaut vai šķieta
mi nesatricināmā latgales pod
niecība? Kā mēs šīs prasmes no 
dosim tālāk, kā ieinteresēsim  
jaunatni? Tie ir jautājumi, kuŗus 
cenšas risināt entuziastu grupa 
netālu no varakļāniem, tagadējā 
Dekšāres pagastā, pirms desmit 
gadiem dibinot latgales tradi cio
nālās kultūras centru “latgaļu sāta”. 

Aizgājušajos gados sarīkotas tra
dicionālās radošās darbnīcas un 
kultūras nometnes vairāk ne  kā 
200 bērniem un jauniešiem. re 
kon struēts 12. gs. archeoloģiskais 
tērps no Cakulu kapulauka, 19. gs. 
varakļānu etnografiskais sievas 
goda tērps. Izdotas grāmatas un 
mūzikas albumi, organizētas eks
pedīcijas. latgale pārstāvēta kul
tūras sarīkojumos Baltkrievijā un 
ASv. 2018. gadā saņemta zem ko 
pības ministrijas konkursa “Sē 
jējs” veicināšanas balva no mi nā
cijā “Ģimene lauku sētā”.

Neraugoties uz aizņemtību, 
biedrības biedriem strādājot al 
gotu darbu rīgā, rēzeknē, vara k
ļānos, Madonā , nostiprinājusies 
pārliecība, ka tas, ko viņi dara,  ir 
nepieciešams nākamajām paau
dzēm. Ar Kultūrkapitāla fonda 
atbalstu vasaras sezonā “latgaļu 
sāta” piedāvāja vairākas radošās 

AGATE vUCINA
“latgaļu sāta” ‒ ko atstāsim nākamajām paaudzēm?

darbnīcas jauniešiem un pieau
gušajiem – aušanu, kokļu spēles 
apguvi, bērza tāss darbnīcu, taču 
vispopulārākā bija maizes cep
šanas darbnīca lauku sētas krāsnī.

Biedrībai klētiņā ir pašiem   
savs mūzejs, ko izveidojis Dainis 
Mjar tāns. viņš stāsta:  “Daļu kol
lek cijas veido kokļu meistara Do 
nāta vucina kokļu un stabuļu sa 
gataves un darbarīki. Izcilajam 
kokļu meistaram par godu pirms 
divdesmit gadiem tika iedibinā 
tas “Kokļu dienas”, kas bija kā dzi
nulis biedrības izveidei, savukārt 
nosaukums pārņemts no savu
laik Alberta Spoģa Minsterē, vā 
cijā,  izveidotās latgaliešu grāma 
tu krātuves “latgaļu sāta””.

laika gaitā izveidota arī archeo
loģiskā kollekcija. lubāna piete
kās atrastas vidējā un vēlā neolīta 
lauskas un citas vēsturiskas liecī
bas par dzīvi lubāna ezera līdze
numā. 

Pašas mājas vēsture saistīta ne 
vien ar Donatu vucinu, bet arī    
ar 2. Saeimas deputāta Franča 
zepa dzīvi pirms Otrā pasaules 
kaŗa. F. zeps miris trimdā, ASv, 
101 gada vecumā. 

ārzemēs dzīvojošie latvieši ir 
arī biedrības atbalstītāju vidū. 
Saņemti grāmatu sūtījumi no 
ASv, Austrālijas, Kanadas un vā 
cijas. šogad ASv dzīvojošā Mo 
tivānu ģimene nolēma ikgadējo 
ziedojumu novirzīt biedrības in 
frastruktūras izveides atbalstam, 
savukārt vladimirs zvidriņš no 
vācijas katru gadu ir klāt ar kādu 
padomu un uzdāvinājis paša da 
rinātu biedrības norādes zīmi. 

Biedrības lielākā vērtība ir cil
vēki, bez kuŗiem diez vai būtu 
iespējams tik aktīvi darboties. 
viņu vidū ‒ Astrīda vucina, Gatis 
Staprēns, Mareks Gabrišs, Tenis 
Bikovskis, viktors Briška, Ivars 
logins, Ivars Medinieks, Ilmārs 
Strods, Māris Karlsons, Pēteris 
Justs, Māra vucina. Tāpat paldies 
jāsaka tiem daudzajiem, kas zie
dojuši biedrībai senos darbarīkus 
un snieguši palīdzīgu roku ik 
dienā no varakļānu un Dekšāres 
pagastiem.

“latgaļu sātā” var ne vien iemā
cīties, redzēt, sasmaržot, ko senu 
un aizmirstu, bet arī pašiem no 
nākt senatnē.

Biedrības “latgaļu sāta” vadī
tāja Marika zeimule stāsta: “Bieži 

vien ar tradicionālo kultūru mēs 
saprotam vienīgi folkloru, taču    
tā tas nebūt nav. Mūsu pienākums 
ir rūpēties par to, lai neizzustu 
senās amatu prasmes  – aušana, 
podniecība, kalšana u.c. šodien 
mēs zinām,  kā jostu var noaust 
stellēs, taču ne katrs zina, ka jostu 
senajos laikos auda ar celiem, un 
šādu amatu prasmi mēs arī mā 
cām.” 

Dainis Mjartāns bija iniciātors 
dzīvās vēstures objektu izveidei. 
”Esam rekonstruējuši ēkas, kas 
tika būvētas 10. – 12. gs. Arī slie
teni, kādu daudzi atceras vēl no 
pirmskaŗa laikiem. Mūsu biedrī
bas pamatmērķis ir atjaunot ve 
cās prasmes, jo pārmantošana 
gandrīz vai nav iespējama. Mēs 
dzīvojam varakļānu ‒ viļānu no 
vadu krustcelēs,  te notiek aktīvā 
lauksaimniecība un amatnieku 
tikpat kā nav, līdz ar to tiešā pār
mantošana nav iespējama. Pie
mēram, Astrīda no jauna ir ap  
gu vusi priekšmetu izgatavošanu 
no bērza tāss, kā arī adīšanu ar 
kaula adatu, ko demonstrē mūsu 
viesiem, ” stāsta Dainis. 

Pateicoties biedrības “latgaļu 
sāta” piesaistītajiem līdzekļiem,  
2018. gadā rēzeknē uzstādīts pie

mineklis latgaliešu grāmatiz de
vējam, sabiedriskajam darbi nie
kam vladislavam luocim, kuŗš 
savu darbību uzsāka latgalē, bet 
turpināja trimdā vācijā.

Protams,  ir arī nākotnes iece
res. viena no tām – pabeigt ēkas 
rekonstrukciju, kas paredzēta sa 
ietiem, lai tajā varētu novietot 
daļu eksponātu. Jumts jau ir uz 
likts, taču turpmākajiem dar 
biem iegūt fondu līdzekļus līdz 
šim nav bijis iespējams. Biedrība 
aicina tautiešus nākt talkā ar savu 
ārtavu!

Pašā vasaras vidū “latgaļu sāta” 
rīko atvērto durvju dienas, kad 
sabrauc interesenti ne tik vien    
no latgales, bet arī no rīgas un 
vid ze mes. Tiek siets siers, kults 
sviests, cepta maize, veidota ke 
ramika, spēlētas ermoņikas un 
kokles, dziedāts un dancots. Ar 
rudens iestāšanos,  kā savulaik 
senču sētā, ikdienas ritms pie
klust, taču ieklaudzas stelles, tiek 
iekurta krāsns un domubiedri   
kaļ plānus nākamajam gadam. 

“latgaļu sātas” ļaudis vēl prie
cīgus ziemsvētkus un raženu 
Jauno gadu visiem tautiešiem 
latvijā un tālumā!
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Ik gadu dāvanā – 
Laika Mākslas kalendārs!

samaksa: naudu ieskaitot SIA vESTA
lK kontā: 
AS SEB banka, kods UNlAlv2X, 
nr.: lv80UNlA0050016243516, 
ar piezīmi lAIKS 
un norādot vārdu, uzvārdu un adresi.

latviešu organizāciju un privātie slu-
dinājumi maksā EUr 6, par 10 mm 
augstu vienslejīgā pla tu mā aizņemtu 
telpu. sēru slu dinājumi (10,6 cm x 7 cm) 
EUr 60, 

komerciālie sludinājumi EUr 12 par 
1 slejas cm. 

Atlaides atkārtotām reklāmām.

Ar autora vārdu, iniciāļiem vai segvārdu 
pa  rak  stītos rakstos izteiktās domas nav 
katrā zi  ņā arī redakcijas domas. Par līdz
strādnieku honorāriem nepieciešama ie 
priekšēja vieno šanās. Par publi kācijās 
mi   nēto faktu precī zitāti atbild autors.

lūdzam ziedojumus iemak sāt: 
biedrības Laiks-BL kontā – seb banka, 

nr.:lv60uNla00 50018705154 

Brīvā Latvija 
reklāmas cenas latvijā

Cena – 1,15 eiro
par cm2 ierāmējumā
Atlaides par reklāmas 
publicēšanas biežumu:

Atkārtojot vienu un to pašu 
reklāmu 2 reizes, paredzēta 
atlaide 10 % apmērā no 
parastās cenas.
Atkārtojot vienu un to pašu 
reklāmu 3 reizes, – 15 % no 
parastās cenas.
Atkārtojot vienu un to pašu 
reklāmu 4 reizes un vairāk, 
– 20 % no parastās cenas.
PrIvāTSlUDINāJUMIEM:
 0,60 eiro par 1 cm2 
ierāmējumā.
SērU SlUDINāJUMS:
 Nb! 60 eiro

Pasta adrese: 
Ģertrūdes iela 27
rīga, lv  1011

Tālrunis + 371 67326761
Tālrakstis +371 67326784

Darba laiks:
Pirmdien – 917
Otrdien – 917

Piektdien – 913

Aicinām atbalstīt virtuālo enciklopēdiju 
Nekropole.info 

arī materiāli, veicot mērķa ziedojumus. 
šis ir unikāls projekts, kuŗam nav analoga pasau lē. 

Mēs tveŗam pasaules aizejo šo vēsturi, par centrālo asi, 
ap kuŗu viss griežas, liekot latviju.

Tas varbūt ir ambiciozi, bet – kuŗš gan darīs, ja ne mēs paši?!

www.nekropole.info!

Vēlaties uzzināt 
par tautiešiem 
Lielbritanijā? 

12. novembŗa dienvidū Dīķe 
ru muižā cilvēki rosījās kā bites 
stropā. Todien ar Ernsta fon 
Me n zenkampfa 1943. gadā vā 
ciski izdotās grāmatas “Cilvēki 
un likteņi senajā līvzemē” tulko
jumu latviski simboliski mājās 
atgriezās Menzenkampfu dzimta 
autora tēva brāļa mazdēla Berndta 
Menzenkampfa personā. Patei
coties viņa interesei par vietu, 
kur daļu mūža laimīgi dzīvojuši 
viņa senči, nu grāmata lasāma arī 
latvijā. Tas ir stāsts par Men zen
kampfu dzimtas dzīvi un ietekmi 
ne tikai Dīķeru un Ķoņu muižās, 
bet arī vairākās vietās Igaunijā, 
citur latvijā, vācijā. Aprakstītas 
arī interesantas personības no 
strādnieku,  muižnieku un dzīves 
ceļos sastaptu ļaužu vidus. Ne 
ska toties uz grāmatā aprakstīto 
notikumu senumu (vairākas pa 
audzes pirms 100 un vairāk ga 
diem), autora skatījums uz tā 

Menzenkampfi  atgriežas ķoņos
laika vērtībām un cilvēku attie
cībām ir ļoti mūsdienīgs. lai to 
illustrē, piemēram, šāds citāts: 
“Kas ar savām rokām pats nav 
strādājis, vienalga kādā arodā, 
vispār nevar runāt par jautāju
miem, kas saistīti ar darbinieku 
sociālajām vajadzībām. Pieredze 
vienalga kādā amatā ir vērtīgā
kais ierocis cīņā par eksistenci, jo 
ar skolas gudrībām vien nepie
tiek. Ja darba prasmi var sasaistīt 
ar izglītību, tad tas ir visnode
rīgāk. Daudzas mazo ciematu 
skolas (arī Ķoņu un Dīķeru) bija 
Ernsta Menzenkampfa izveido
tas un financētas, viņš iestājās 
par arodskolas dibināšanu rīgā, 
piedalījās rīgas Politechniskā in 
stitūta dibināšanā (vēlākā lat vi
jas Universitāte). Grāmatas vēs tī
jums un cilvēkus raksturojošie 
notikumi rit raitā un vieglā valo
dā, arī katra nodaļa ir lasāma kā 
atsevišķs stāsts, tāpēc tā ir inte

resanta dažādu vecumu un uz 
skatu lasītājiem. 

Grāmatas atvēršanas svētki Dī 
ķeru muižā notika nākamajā  
dienā pēc tam, kad tā tika atvērta 
rīgas latviešu biedrības kupli 
apmeklētā līgo zālē. Klātesošos 
vēsturiskajā vidē ievadīja prof. 
Ojārs Spārītis (viņa domas izlasā
mas arī grāmatā.) Ķoņos runāja 
grāmatas tulkotājs, cītīgs baltvā
cu kultūras populārizētājs latvija 
prof.  Pēteris Bolšaitis. (viņš iz 
tulkojis arī jau  par bibliografis 
ku retumu kļuvušos zigfrīda fon 
Fēgezaka lieldarbus “Senči un 
pēcteči” un “Baltiešu gredzens”).   

P. Bolšaitis: “Mēs no savas vēs
tures bijām izdzēsuši kaut ko   
ļoti vērtīgu, jo faktiski mūsu kul
tūra veidojusies, dzīvojot kopā  
ar baltvāciešiem. Tāpat kā vācijā 
bavārieši pēc savām tradicijām 
un mentālitātes atšķiras no prū
šiem, baltvācieši pavisam citā
dāki veidojās arī tāpēc, ka 200 
gadus viņi bija Krievijas pavalst
nieki. Mums radīts priekšstats, 
ka vācu baroni bija šausmīgi 
augstprātīgi, valdonīgi, 700 ga 
dus mūs verdzinājuši un tamlī
dzīgi, bet – pirmkārt,  baronu 
bija ļoti maz, vien kādi 23% no 
visiem, kas latvijā bija, ne visi 
bija augstprātīgi un valdonīgi, lai 
gan, protams,  bija arī tādi. Men
zenkampfu ģimene, tāpat kā, 
pie mēram,  Kampenhauzeni un 
daudzi citi bija ļoti liberāli un jau 
sen mēģināja ieviest reformas. 
Ne velti autors pats agrā bērnībā 
bijis cūku ganiņš.

Ilgus gadus Menzenkampfs  bi 
jis latvijas lielākās vācu avīzes 
rigasche rundschau redaktors, 
tāpēc arī viņš raksta analītiskā, 
precīzā, aizraujošā valodā.

Izdevēja ligita Kovtuna: “Ne 
skatoties uz to, ka apgādā Laika 
Grāmata  tiek izdotas grāmatas 
par vēsturi, arī man, tāpat kā 
lielākajai daļai no jums, šī balt
vāciešu pasaule bija gandrīz ne 

zināma un neizprasta. Tāpēc liels 
prieks, ka ar mūsu  grāmatām tā 
gabaliņu pa gabaliņam atklājas, 
padziļinot sabiedrības izpratni 
un atbrīvojoties no ieilgušajiem 
stereotipiem.” 

 Patīkami pārsteigta par klāt
esošo skolasbērnu  ieinteresētī
bu, Kovtunas kundze dāvāja kat
ram pa grāmatai. Grāmatā ne 
trūkst arī asprātību un jauka 
humora. Nu, piemēram: “Kad 
Madam rakstīja vēstuli, viņa īpa
ši nerūpējās par pieturzīmēm,    
jo nesaprata to jēgu. Kad nu vēs
tule bija pabeigta, viņa uz labu 
laimi salika punktus un koma 
tus. To darot, viņa izskatījās kā 
māksliniece, kuŗa, apskatot savu 
mākslas darbu, tam pieliek pē  
dējos akcentus. Kad Ernsts reiz, 
nesmalkjūtīgs puika būdams, 
vaicāja, kādēļ viņa liek punktus 
gaužām nepareizās vietās, Ma 
dam mazliet aizvainota atbil dē ja, 
ka tā izskatoties glītāk. Punktiem 
esot jābūt, jo arī Bībelē tie esot.” 

sarīkojumā ķoņos runā Naukšēnu novada vadītājs jānis Zuments, 
Pēteris bolšaitis, berndts fon Menzenkampfs, ligita kovtuna

Grāmatas fragmentus iestudējuši  skolēni ainis spalva un andis 
bošs skolotājas agritas Gruzdiņas vadībā (pa labi). kreisajā pusē – 
bibliotekāre kadrija Mičule

ingmārs Zemzaris
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Pēc Starptautiskās volejbola 
fe  derācijas (FIVB) informācijas,  
latvijas plūdmales volejbolistes 
Tīna Graudiņa un Anastasija 
Krav čenoka atzītas par visvairāk 
progresējušo plūdmales volej bo
la pāri aizvadītajā sezonā. Grau 
diņa un Kravčenoka augustā 
Ma  skavā triumfēja Eiropas čem
pionāta finālā, kļūstot par jaunā
ko plūdmales volejbola pāri kopš 
1997. gada, kas triumfējis vecā 
kontinenta galvenajās sacensī
bās. Sezonu 21 gadu vecā Grau
diņa un gadu vecākā Kravčenoka 
noslēdza Ķīnā, kur duets nodro
šināja latvijai ceļazīmi uz 2020. 
gada Tokijas Olimpiskajām spē
lēm. Graudiņas un Kravčenokas 
paveiktais ir  viens no pēdējo 
gadu lielākajiem pārsteigumiem 
latvijas sportā. Tādā veidā šis 
duets atkārtojis Ingunas Minusas 
un Ineses Jursones pirms desmit 
gadiem gūtos panākumus, sim
boliski pāršķirot jaunu vēstures 
lappusi pašmāju volejbolā.

Tīnas ģimenē sports ir tradi
cijām bagāts. Omīte Staņislava 
bijusi latvijas čempione augst
lēk šanā, opis Arturs skrējis bar
jēras un kopā ar leģendāro Jāni 
Daliņu piedalījies soļošanas sa 
censībās. Mamma limbažos arī 
nodarbojusies ar vieglatlētiku, 
bet tētis Amerikā gan trenējies 
volejbolā, gan citus trenējis. 
“šķiet, omīte šķērītē pārlēca vai
rāk nekā 1,60 m augstumu,” saka 
Tīna. Tālab loģiski, ka Tīnai spor
tā ir ielikti daudzpusīgi pamati. 
Trenējusies peldēšanā, tad tenisā, 
līdz pienākusi kārta vieglatlēti 
kai un Andim Austrupam, pie 
kuŗa trenējusies olimpiete un lat 
vijas rekordiste laura Ikau nie ce. 
Arī Tīna pievērsusies daudz cī
ņai. vairākās vecuma grupās uz 
varējusi latvijas jauniešu čem
pionātā, augstlēkšanā pārvarot 
1,77 m, kvalificējusies startam 
pa  saules U18 čempionātā. 

Arī Anastasijas vecāku vidū 
sports ir cieņā, taču tam bijusi 
citādāka loma ģimenes dzīvē. 
Mamma un tēvs ar sportiskām 
aktīvitātēm aizrāvušies skolas 
līmenī. Tēvs ir ugunsdzēsējs, kur 
bez labas fiziskās sagatavotības 
neiztikt. Atšķirībā no gadu jau nā
kās pārinieces Anastasijai spor
tiskā karjēra nemainīgi saistās ar 
volejbolu, sportistes gaitas uzsā
kot 11 gadu vecumā. “Pirms tam 
vairāk līdzinājos māksliniecei – 
dziedāju un dejoju, bet sports 
mani neinteresēja. Bieži vien 
dienās, kad skolā bija sporta 
stunda, mājās aizmirsu sporta 

tērpu, lai tikai nebūtu jāpiedalās. 
Kādu dienu mūs skolā uzrunāja 
aizrautīgā volejbola trenere Na 
taļja Novikova. Pamēģināju, un 
man patika,” stāsta Anastasija.

Meitenes nekavējoties cenšas 
atstāt pagātnē augsto sasniegu
mu. “Ir jāpārslēdzas un jāaizmirst 
visas tās spēles. Un viss jāsāk no 
jauna. Jā, mēs esam Eiropas čem
piones, bet mēs gribam vairāk – 
spēlēt pasaules tūrē un cīnīties 
Tokijas Olimpiskajās spēlēs,” teic 
Anastasija. “šampanietis ir iz 
dzerts, un jāliek iekšā jauna 
bilde,” rezumē Tīna.

Kāds ir ideālais partnera snie
gums laukumā? “Es gribu, lai 
Tī na visus pretinieku sitienus 
no  bloķē un es varu aizsardzībā 
“sēdēt”, lai nav jāskrien un varētu 
tikai servēt (smejas). viņa lec ļoti 
labi, meistarīgi izliek rokas pretī.” 
Uz Anastasijas komplimentu pā ri
niece atbildi parādā nepaliek: 
“Bet Nastja servē tādas gremd
serves, tādus eisus!” (punkti, ko 
gūst ar servi – red.).

 lūk, tāda tā zelta saspēle! (Pēc 
žurnāla Sports)

MeiTeNe pACeļ ZelTu
Eiropas U17 čempionātā Izra

ēlā, Eilatā, latvijas pārstāve da -
niela ivanova izcīnīja pirmo vietu. 
Summā viņa sasniedza rezultātu 
190 kg (84 + 106). 

ķibeRMaNiM oTRā 
uN ceTuRTā vieTa

latvijas bobsleja pilota Oskara 
Ķibermaņa četrinieku ekipāža 
leikplesidas trasē ASv Pasaules 
kausa otrajā posmā sezonas pir
majās četrinieku sacensībās ie 
rin dojās otrajā vietā, piekāpjo 
ties vien Kanadas četriniekam ar 
pilotu Džastinu Kripsu. 

oskara ķibermaņa četrinieks

šajās sacensībās latviju pār stā
vēja Ķibermanis ar stūmējiem 
Ma  tīsu Mikni, lauri Kaufmani, 
kuŗam tā bija debija Pasaules 
kausa izcīņā  un uzreiz medaļa, 
un Arvi vilkasti.

Otrajās četrinieku sacensībās 
Oskara Ķibermaņa ekipāža ar 
stūmējiem Matīsu Mikni, lauri 
Kaufmani un Arvi vilkasti leik
plesidas trasē ASv izcīnīja cetur
to vietu. Uzvaru svinēja kana
dietis Džastins Kripss, kuŗš otrās 
vietas ieguvēju Johannesu loch
neru no vācijas divu braucienu 
summā pārspēja par 0,30 sekun
dēm. vēl trīs sekundes simtdaļas 
lēnāks bija vācietis Frančesko 
Frīdrichs.

skeleToNs
latvijas skeletonists krists Net-

laus vācijā notiekošajā Eiropas 
kausa (EK) otrajā posmā izcīnīja 
bronzas medaļu. 

krists Netlaus

Dāmu konkurencē dārta Zun-
te ierindojās ceturtajā, endija 
Tērauda – piektajā vietā. 

kaMaNiņas
Pasaules kausa izcīņas 3. po s  

  mā vistlerā (Kanada) Andra un 

Juŗa šicu kamaniņu divnieku 
eki pāža izcīnīja sesto vietu Sprin
ta kausa sacensībās, bet Oskaram 
Gudramovičam/Pēterim Kalni
ņam tika 10. vieta pamatsa cen
sībās. Kristenam Putinam/Iman
tam Marcinkēvičam kļūdas pir
majā braucienā liedza pakāpties 
augstāk par 20. vietu, taču ar     
14. vietu otrajā braucienā izdevās 

divu braucienu summā no  dro
šināt 17. vietu.

*
Pasaules kausa izcīņā jaunie-

šiem kamaniņu sportā otrajā 
posmā vācijā, Kēnigszē, Gints 
bērziņš izcīnīja otro vietu.

Hokejs
Pasaules meistarsacīkstēs ho 

kejā u-20 jauniešiem A grupas 
pirmajā līgā  Minskā grupu tur
nīrā latvijas vienība uzvarēja 
Dāniju – 3:0, Baltkrieviju – 3:2, 
Slovēniju – 9:1, Norvēģiju – 2:0, 
bet zaudēja Austrijai – 1:2, ar 11 
punktiem izcīnot otro vietu. Tā 
dējādi mūsu hokejistiem neiz
devās izcīnīt ceļazīmi uz augstāko 
līgu.  Pirmo vietu ar 12 punktiem 
izcīnīja Austrijas hokejisti.

baTuTs
Tokijā, Japānā, 16 gadu vecā 

lia šterna ieguva trešo vietu pa 
saulē Double Mini Trampoline 
sacensībās.

lia šterna

 Pirmajā vietā bija sportiste no 
Krievijas, otrajā – no vācijas un 
trešajā vietā – latviete lia šterna, 
dzimusi Austrālijā. (Pēc laikrak
sta Latvietis)   

PaRabobslejs   
Teicamu sniegumu turpina 

demonstrēt latviešu parabobsle
jists arturs klots. viņš Pasaules 
kausa izcīņas posmā Oberhofā 
(vācija), kas vienlaikus ir arī Ei 
ropas čempionāts, izcīnīja trešo 
vietu.

arturs klots

Pēc pirmā brauciena Klots bija 
piektais, bet otrajā braucienā 
viņš ievērojami uzlaboja sniegu
mu un divu braucienu summā 
pakāpās uz trešo vietu gan Pa 
saules kausa ieskaitē, gan Eiropas 
čempionāta ieskaitē. Cits latvijas 
pārstāvis alvils brants finišēja 
16. vietā, kas Eiropas ieskaitē bija 
12. rezultāts.

 P. karlsons

Abonementa maksa:
• par 12 mēn. (48 nr.)  EUR 55  (550 SEK)
• par 6 mēn. EUR 30  (300 SEK)
• 1 nedēļu EUR 2  (20 SEK)

joPRojĀM  INFoRMē,  IZgLīTo,  IZKLAIDē

Pasūtiniet digitālo laikrakstu ŠEIT:
www.brivalatvija.lv/abone-interneta 

vai maksājiet bankā SIA VESTA-LK kontā: 
AS SEB banka, kods UNLALV2X, 
Konta nr.: LV80UNLA0050016243516
ar piezīmi “BL abon” un norādot vārdu, uzvārdu, 
e-pastu un mājas adresi

Ik nedēļu izlasīsiet jums svarīgu informāciju labā latviešu valodā.

Par reklāmu un sludinājumiem sazinieties ar redakciju 
Rīgā, Ģertrūdes ielā 27, LV-1011, e-pasts: redakcija@brivalatvija.lv, 

tālr.: +371 67326761 vai +371 29439423

Laikraksts

www.facebook.com/@brivalatvija
www.twitter.com @briva_latvija

Mājaslapa: 
www.brivalatvija.lv

ZelTa sasPēles NoTeikuMi
Graudiņa/Kravčenoka atzītas par visvairāk progresējušo 

plūdmales volejbola pāri

uz goda pjedestala daniela ivanova


